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Het logo van Heemkundekring Vredewold-West, naar ontwerp van H. Dullink, heeft betrek-
king op het gebied waarin onze dorpen liggen. De gegolfde lijnen onderin geven de vele 
watertjes aan die in dit gebied stromen en gestroomd hebben. Ook hebben ze betrekking op 
Mar-heim, gemeente grenzend aan water. De gebogen lijn is een Typha Latifolia oftewel een 
Grote Lisdodde, in de volksmond ook wel tourebout of rietsigaar genoemd. Deze plant komt 
in ons gebied veel voor en is kenmerkend.



Van de redactie

Dit nummer van ’t Olde Guet bevat niet meer dan vier artikelen. De reden daarvan is, dat het 
vrij uitgebreide bijdragen zijn. Een enkele keer brengen we dan een onderwerp in twee delen 
uit, maar bij deze stukken wilde de redactie daar liever niet toe overgaan. 
Je zou de schrijvers hiermee te kort doen. Vier artikelen dus. 
In tegenstelling tot eerder bericht nog één keer ‘t Olde Guet in de oude oudvoering.

Henk van der Wijk en Bauke Jansen beschrijven een incident dat plaats vond in 1917. Het be-
treft een mishandeling na een stapavond van een groepje jonge mannen, die een noodlottige 
afloop had. Welke gevolgen had dit uitzonderlijke voorval voor de betrokkenen in een kleine 
gemeenschap?
Gonneke Teeuwen verdiepte zich in de ijsclub van Marum-West die al in 1912 werd opgericht. 
Daarbij komt zelfs een prachtig gedicht tevoorschijn, dat geschreven werd ter gelegenheid 
van het 25 jarig bestaan van de club. Geschreven door ene J.B., wordt vermeld. Mogelijk 
weet iemand van de lezers om welke J.B. het gaat. 
Koos Vos beschrijft de rol van de HVW tijdens de moeizame totstandkoming van het huidige 
gemeentewapen van de gemeente Westerkwartier. Een hele klus, waar meerdere keren veel 
energie in moest worden gestoken.
Geert Braam schreef wederom een artikel over de familie Boonstra. Deze keer echter niet over 
het vervoersbedrijf, maar over de bewoners van de boerderij aan de Hamrik. Een lofrede over 
hetgeen vroeger door hard werken kon worden bereikt.

Op 16 september 2021 overleed plotseling onze oud voorzitter Berend Kingma. 
In een in memoriam herdenken we Berend. Hij heeft veel voor onze vereniging betekend.
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De grasdrogerij aan de Hoornweg, beschreven in het varhaal van de fam. Boonstra
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In memoriam Berend Kingma
Het was voor ons allen best een schok, te horen 
dat op 16 september van dit jaar, Berend plotse-
ling was overleden. 

In 2003 was Berend, samen met Jan Buitkamp, 
Jan van der Veen, Jan Helder, Trees Mars, Joke 
de Boer en Cobi Olijve medeoprichter van Heem-
kunde Vredewold-West. Trees Mars was de naam-
gever van de heemkundekring, Joke gaf de naam 
aan het Olde Guet en Berend bracht zijn inderdaad 
onmetelijke hoeveelheid feitenkennis over onze 
regio in en werd voorzitter. 
Dat is hij ruim 10 jaar geweest!

In stilte keek je een beetje op tegen Berend van-
wege zijn overweldigende historische, en politieke 
kennis van het Zuidelijk Westerkwartier. En dat 
niet alleen, hij kon er ook bijzonder onderhoudend 
over vertellen. Als geboren en getogen Marumer 
leenden zijn prachtige verhalen zich goed voor 
een lezing tijdens ledenavonden van verschillende 
verenigingen en uiteraard ook van de HVW zelf. 

Op deze wijze deed hij onbedoeld veel voor de ‘PR‘ voor de Heemkundekring.
Door zijn jarenlange inzet als raadslid en ook als wethouder voor de PvdA in de gemeente 
Marum was hij kind aan huis in het gemeentehuis. Hij kende iedereen bij voornaam. Als er iets 
gedaan moest worden, was Berend de aangewezen persoon om het voor elkaar te krijgen.
Zo danken vele straten en buurten in Marum hun naam aan zijn bekendheid met onze omge-
ving. De Stille Hoek bij het viaduct, de Grote en Kleine Hoorn, De Koppel Paarden, Veldweg 
(Fjeldeweg, zei Berend altijd), de Faberstocht, etc., etc. komen aldus bij Berend vandaan.
Op dezelfde manier is het Malijkse Pad door Berend bewaard gebleven als hét beeldmerk 
voor ‘t Zuidelijk Westerkwartier. Jarenlang heeft Berend, eerst figuurlijk - later letterlijk, het pad 
geëffend, om deze eeuwenoude route voor het nageslacht te bewaren. Jarenlang heeft hij net 
zo lang met aanwonenden  gesproken, tot ze bereid waren hun deel van Het Pad/Oude Weg 
te willen behouden. Net zo lang, tot iedereen akkoord was en het pad volledig hersteld kon 
worden.
“Zuinig zijn op markant historisch Kerkenpad”, was de titel van een artikel in het Nieuwsblad 
van het Noorden van 1 december 1998, waarin vermeld wordt dat de gemeente Marum aan 
Landschaps-beheer Groningen opdracht heeft gegeven een plan uit te werken, dat het be-
houd van het Malijkse Pad als recreatieve route moet garanderen. Behalve een kerkenpad was 
het ooit ook een oude verbindingsweg tussen de boerderijen geweest.
Met de reconstructie van het Malijkse Pad ging zo een oude wens van het gemeentebestuur, 
maar ook van Dorpsbelangen Nuis-Niebert in vervulling. Met de padeigenaren werd afgespro-
ken dat de gemeente het onderhoud voor haar rekening zou nemen.  Mede dankzij de inzet 
van Berend (zélf eigenaar van een stukje pad), samen met ambtenaar Martin van der Kooi is 
het gelukt dit project rond te krijgen. 
Op 5 april 2005 starten de nieuwe wethouders Boeke Boekema en Feike Mollema officieel de 
aanleg-werkzaamheden door eigenhandig een laag schelpen over het voetpad te scheppen.
In 2006 schrijft Stichting Het Groninger Landschap in haar Gebiedsvisie dat: “…van Marum 
tot en met Niebert langs twee landgoederen weer een oeroud pad loopt, van oorsprong een 
kerkenpad maar ook een verbindingsweg..”        
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Ook in het blad ‘Cultuurhistorie en Natuur tussen de Coulissen’ worden in datzelfde jaar 
op dezelfde wijze langs de route vijf Parels in het Westerkwartier beschreven: de plaatsen 
Renkemaheerd, het Frima Steenhuis, de Pier Holtropswijk de Coendersborch, het Steenhuis 
Niebert en uiteraard de vele prachtige boerderijen in het Zuidelijk Westerkwartier. Met andere 
woorden: het werk was volbracht.
Berend heeft historisch gezien voor ons een enorme daad verricht door onder andere deze 
landweg voor altijd aan de vergetelheid te onttrekken. 

Wij zijn Berend veel dank verschuldigd. 

Nawoord
Voor zijn inzet voor de Bond van Landpachters en Eigengrondgebruikers kreeg Berend in 
1999 benoemd tot Ridder in de Orde van Oranje Nassau. 
Bestuur en redeactie Heemkundekring Vredewold-West.

Wie op Filmbank Groningen een boeiend interview met Berend wil zien kan inloggen op 
0040 Interview met de heer B. Kingma , 2009-03-25   
Berend vertelt in dit vraaggesprek op pakkende wijze over de boerderij van vroeger, de oor-
logstijd, zijn politieke en maatschappelijke leven en over zijn grote interesse voor geschiedenis.
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Een uit de hand gelopen ruzie met dodelijke afloop in Nuis
Henk van der Wijk en Bauke Jansen 

Tijdens een onderzoek voor een ander artikel voor dit blad werd bij toeval een kran-
tenbericht gevonden dat de nieuwsgierigheid wekte en stof voor een nieuw artikel 
opleverde. Huisarts Holthuis en marechaussee De Vries uit Marum moesten getuigen in 
een rechtszaak die de kranten omschreven werd als ‘moord in Nuis’! Sommige recht-
bankverslaggevers in de krant zijn iets genuanceerder en spreken over ‘Doodelijke 
mishandeling’ en ‘Mishandeling met doodelijken afloop’. Aan de hand van deze berichten, 
de stukken van de rechtszaak en getuigenverslagen is door ons (Henk van der Wijk 
en Bauke Jansen) getracht een beeld te vormen van wat er op die fatale zondagavond 
3 juni 1917 is gebeurd. Het blijkt ingewikkeld om de onderste steen boven te krijgen. 
Opvallend is, dat het letsel van het slachtoffer niet heel grondig is onderzocht, dat be-
paalde personen niet zijn gehoord en de getuigenverklaringen niet op elkaar aansluiten. 
De verdachte, die stellig beweert onschuldig te zijn, heeft zijn reputatie niet mee. Het 
kan zijn dat de beneveling door alcohol de waarheid verhult. Maar mogelijk speelt ook 
schaamte en ‘het eigen straatje schoon willen houden’ een rol. Een interessante, maar 
lastige zaak, omdat er inmiddels ruim honderd jaar is verstreken en directe ooggetuigen 
niet meer in leven zijn.

Wat waren de omstandigheden?
In 1917 is de Eerste Wereldoorlog 
gaande, met een vrijwel ‘stillig-
gend’ westfront tussen Duitsland en 
Frankrijk. Nederland is neutraal. Op 
tal van plekken in Europa steken re-
volutionaire sentimenten de kop op. 
Men wil lotsverbetering en komt in 
opstand tegen de gevestigde orde. 
Berichten over oproer, stakingen en 
demonstraties uit Rusland voeden 
de onrust: het tsaristische regime 
wordt afgezet en, na enige tijd, ver-
vangen door een regering van bol-
sjewieken. Discussies in arbeiders-
kring lopen soms hoog op. Komen 
we in opstand tegen de heersende 
klasse van de gegoede burgerij? 
Of durven we niet te rebelleren, uit 
angst voor verlies van werk en inkomen?  
Denkbaar is dat in de kroeg een feldebat is ontstaan over de vraag welke houding men moest 
aannemen.

Korte weergave van het gebeurde in Nuis. 
Op de bewuste zondag 3 juni 1917 bezoekt een groep jongemannen uit Nuis, allen arbeider 
van beroep, de kroeg van Vermeulen, nu ‘In de Klaver’, waarna het ‘stappen’ zich voortzet 
aan de andere kant van Nuis, in café Klaassens. Op een gegeven moment, rond een uur of 
9 à 10 ‘s avonds, staat de groep, deels in beschonken toestand, weer buiten op straat en 
beweegt zich dan zwalkend richting de kom van het dorp. Er ontstaat een woordenwisseling, 
die ontaardt in een schermutseling. Twee mannen belanden in een droge sloot. Nadat ze zijn 

Begin van de Februarirevolutie van 1917 in de Poetilov 
fabrieken in Rusland, wat resulteerde in het gedwongen 
aftreden van tsaar Nicolaas II.
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opgestaan, steekt iemand met een scherp voorwerp in de borst van het slachtoffer, dat nog 
een paar stappen doet, bewusteloos neervalt en in korte tijd komt te overlijden. 
Een persoon wordt aangewezen als steker. Er volgt een rechtszaak tegen deze vermeende 
dader. Vraag is, of de juiste persoon wel is veroordeeld.

Namen en achtergronden van de vier voornaamste betrokkenen:
Berend Hof, het slachtoffer, geboren op 5 mei 1897 in 
Nuis, woonde in de buurt van de Grouwweg op de grens 
met Niebert. Zijn ouders Rink Hof en Geeske Burgstra 
waren arbeiders en kregen samen vijf kinderen, waarvan 
Berend de vierde was. Hij kreeg dezelfde voornaam als 
een eerder geboren en overleden broertje. Het was een 
doorsnee gezin dat behalve Berend bestond uit broer 
Albert Hof en twee zussen Aaltje en Iekje Hof. Berend 
kreeg al op jonge leeftijd een betrekking als hulpbode 
bij De Posterijen en leek hiermee het arbeidersbestaan 
van zijn ouders te kunnen ontstijgen. Die fatale avond in 
juni maakte een abrupt einde aan deze veelbelovende 
carrière en bracht een onherstelbare breuk in het geluk 
van het gezin van Rink en Geeske Hof. Vooral Berends 
jongste zus Iekje Ausma-Hof leed zeer onder het nood-
lot dat haar broer fataal werd. 

Derk Burgstra, werd aangemerkt als verdachte, 
aangeklaagd en veroordeeld. Toch zullen we hem in dit 
stuk ‘vermeende dader’ noemen, omdat er (onbeves-
tigde) geruchten zijn dat hij onschuldig was en zelf nooit 
schuld bekende.

De oorzaak dat Derk Burgstra gezien werd als dader kan 
gelegen zijn in zijn felle geaardheid. De jeugd van Derk 
was allerminst vergelijkbaar met die van het slachtof-
fer. Hij werd geboren in een schamel huisje op de latere 
Hamrik in Marum. Zijn ouders waren Hendrik Burgstra 
en Martha Kat, eveneens arbeiders. Hendrik had al een 
huwelijk achter de rug met acht doodgeboren kindjes, 
waarbij de laatste ook de moeder mee het graf innam. 
Hendrik bleef achter met een zoon, Albert. Hij her-
trouwde met Martha Kat, die al drie kinderen ‘in onecht’ 
had gebaard. Deze werden door Hendrik niet erkend en 
bleven de naam Kat dragen. Hendrik en Martha kregen 
samen nog drie kinderen, waarvan Derk de tweede was, 
geboren op 12 februari 1893 te Marum. Jan en Roelfke 
Burgstra waren zijn volle broer en zus. Nauwelijks een 
half jaar na de geboorte van zijn laatste kind, overleed 

vader Hendrik Burgstra, 48 jaar oud. Martha Kat bleef achter met drie ‘soorten’ kinderen en 
hertrouwde nooit. Dit betekende dat de kinderen opgroeiden zonder (stief-)vader en dat Derk 
een wezenlijk andere jeugd heeft gehad dan Berend Hof en ongetwijfeld altijd iets meer zijn 
best heeft moeten doen dan een kind met een vader. Dit zou kunnen verklaren waarom in een 
enkel krantenbericht wordt gesuggereerd dat Derk als ‘zeer ongunstig’ en ‘wild’ bekend staat. 
Hier zou hij zijn bijnaam Derk Katje aan te danken kunnen hebben. Daarbij zal mede gerefe-
reerd zijn aan de familienaam van zijn moeder Martha Kat.
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Nadat het huisje aan de Hamrik in 1912 werd afgebroken, verhuisde Martha met de nog thuis-
wonende kinderen naar Niebert, waar het gezin woonde ten tijde van het handgemeen met 
dodelijke afloop. Derk verdiende zijn brood als grondwerker.

Saillant detail bij de achtergrond van het slachtoffer en vermeende dader is, dat Hendrik 
Burgstra een broer is van Geeske Hof-Burgstra, waaruit blijkt dat Berend Hof en Derk Burgstra 
dus volle neven en familie van elkaar zijn.

Hendrik Postmus was getuige in de strafzaak en aanwezig tijdens het delict. Hij was een 
zoon van brandstofhandelaar Johannes Postmus, beter bekend als ‘Hanje Stoker’ en zijn 
vrouw Lutske Snip. Het gezin telde twaalf kinderen, waarvan Hendrik de vierde was en werd 
geboren op 20 april 1899 te Niebert. In 1902 verhuisde het gezin van Niebert naar Nuis. 
Hendrik was 18 jaar tijdens de verhoren.
 
Grietinus Stuut was de andere gehoorde getuige in de strafzaak, eveneens als ooggetuige 
van het gebeurde. Hij werd geboren op 17 december 1893 te Zevenhuizen als zesde kind 
van landbouwers Willem Stuut en Antje Pater uit een gezin van acht kinderen. Net als bij Derk 
Burgstra overleed de vader van Grietinus jong. Hij was slechts 47 jaar oud en liet 7 kinderen en 
een zwangere vrouw achter. Grietinus was pas 4 jaar oud toen hij zijn vader verloor. Moeder 
Antje hertrouwde ruim drie jaar later met Evert Zoutman, waarmee de kinderen een stiefvader 
kregen. Grietinus had in 1917 het ouderlijk huis al verlaten en woonde inmiddels te Nuis.

In de verklaringen van Burgstra, Postmus en Stuut worden nog vier personen genoemd, die 
niet door de politie zijn gehoord: Geert de Boer, 20 jaar, arbeider, hij woonde met zijn moeder 
en broer in Nuis, Pieter Bottema, 20 jaar en zoon van een landbouwer te Niebert.
Verder werden genoemd ene Graanstra en ene Boonstra. Het betreft mogelijk de 49-jarige 
Kornelis Graanstra, ongehuwd en koopman te Nuis, welke dus niet werd gehoord als getuige. 
Welke Boonstra wordt bedoeld is onbekend. Of deze getuigen een cruciale rol hebben ge-
speeld in het geheel is niet duidelijk geworden.
 
Het voorval nader omschreven
Een stapavondje van een groepje jonge mannen begint in de herberg van Vermeulen, nu weg-
restaurant ‘In de Klaver’, met een voortzetting in de herberg van Klaassens, nu Nieuweweg 34, 
de witte boerderij tegenover de Zuiderhoeksweg.

Café Klaassens, nu Nieuweweg 34  in Nuis
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Dat er binnen iets is voorgevallen, vertelt het verhaal niet. Als men weer buiten komt, ontstaat 
terug in de kom van het dorp op de weg een ruzie. Volgens Postmus waren De Boer en 
Burgstra het meest dronken. “Ik was niet dronken”, zegt Postmus. Burgstra wordt steeds 
bozer en gebruikt krachttermen. Hof zegt tegen Burgstra dat hij moet bedaren. Burgstra haalt 
een boksbeugel te voorschijn. Iemand probeert dat wapen af te pakken, waarna een worste-
ling ontstaat. 
Tot zover lopen de lezingen van beklaagde Burgstra en de getuigen Postmus en Stuut parallel. 
Burgstra ontkent het steken met een mes, hij erkent wel in 2e instantie dat er een worsteling 
is geweest en het voorhanden hebben van een boksbeugel.

Postmus‘ lezing: Hof en Burgstra hadden een worsteling, waarbij ze in een droge sloot belan-
den. Burgstra is na de val in de sloot bebloed en loopt ‘ruggelings’ weg. Hof loopt op Burgstra 
toe. Burgstra steekt vervolgens krachtig met een geopend mes hoog in de borst van Hof. 
Ook Stuut beschrijft eerst gedetailleerd dat Hof en Burgstra een worsteling hebben en dat 
deze twee in een droge sloot terecht komen. Daarna zegt Hof tegen Burgstra dat hij moet 
bedaren. Dan wordt Stuut vager, hij zegt dat ‘een manspersoon, qua postuur gelijkend aan 
beklaagde’ (= Burgstra) naar Hof slaat met ‘een blinkend voorwerp in de hand, geheel gelij-
kend op een open mes’.
 

Verder zijn de verklaringen van de getuigen Postmus en Stuut vrijwel identiek. Na de steek 
draait Burgstra zich om en loopt weg. Hof doet nog een paar stappen achter Burgstra aan en 
zakt in elkaar. Stuut kijkt hoe het met Hof gaat, maar ziet dat hulp niet meer mag baten. Het 
levenloze lichaam van Hof blijft achter op straat. Postmus en Stuut verwijderen zich van de 
plaats des onheils. Ze spreken af dat ze via de Doornbosreed naar huis zijn gelopen, waar-
mee ze duidelijk willen maken dat ze niet bij de vechtpartij aanwezig zijn geweest, namelijk 
omdat deze reed al zuidwaarts afbuigt voordat de plaats delict wordt bereikt.

Plaats van handeling is de Nieuweweg, tussen de toenmalige Doornbosreed (nu Fossemalaan) 
en de reed van Van Veen (nu Van Teijenslaan). Op de foto is de tweede afslag naar rechts, ter 
hoogte van de auto, de reed van Van Veen
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De dienstdoende marechaussee, Klaas de Vries, komt enige tijd later ter plaatse. Hij stelt het 
lichaam van Hof veilig en laat het overbrengen naar de kazerne in Marum. Op 5 juni vindt 
autopsie plaats in het Pathologisch Anatomisch Laboratorium te Groningen. 

Van mond tot mond werd verteld dat vader Rink Hof zijn zoon op de platte kar naar huis heeft 
gehaald. Dit lijkt een fabel gezien bovenstaande, het ter plaatse veilig stellen van het lichaam 
en het transport naar Groningen.

Twee artsen constateren een hoofdwond en een scherprandige wond, hoog in de borst, waar-
bij de grote lichaamsslagader is geraakt, met snelle verbloeding tot gevolg. De kleding van 
het slachtoffer vertoont, corresponderend met de borstwond, scherprandige gaten. Mare-
chaussee De Vries informeert her en der. Hoe hij achter de toedracht van de zaak komt weten 
we niet. Duidelijk is wel dat Burgstra aangemerkt wordt als mogelijke dader. 

De volgende dag is Burgstra niets vermoedend op het land aan het werk. Als hij door twee 
marechaussees wordt benaderd, waarbij zijn kiel, die bij de slootkant ligt, wordt doorzocht. 
Aangetroffen wordt een ploertendoder of boksbeugel (bron: mondelinge overdracht via een 
dorpsbewoner, de naam van deze persoon is bij de auteurs van dit artikel bekend). Gezien 
de verklaringen zal het om een boksbeugel zijn gegaan. Burgstra wordt meegenomen en in 
bewaring gesteld door de marechaussee.

De verklaringen in de rechtszaak nader bekeken
De verklaring van Burgstra in eerste aanleg is ontkennend. Raadsman heeft gepoogd de 
doodsoorzaak anders te interpreteren dan in de dagvaarding, waarmee de mishandeling 
Burgstra zou kunnen worden aangerekend, maar de dood van het slachtoffer niet. 

Bij het hoger beroep, tijdens de zitting van het gerechtshof op 25 oktober 1917, verklaart 
Burgstra met een boksbeugel op zak café Klaassens te hebben verlaten. Hij had dit in eerste 
instantie verzwegen om buiten de zaak te blijven, verklaart hij nader. Graanstra en Boonstra 
hebben geprobeerd hem het wapen af te nemen waarbij een worsteling volgde. Burgstra zegt 
dat hij pertinent geen mes bij zich droeg.

Postmus beschuldigd Burgstra van dronkenschap en voegt daar aan toe dat hij zelf niet 
dronken was. Burgstra liep vloekend te zwaaien met een boksbeugel, worstelde met enige 
personen en belandde vervolgens in de droge sloot. Burgstra kwam bebloed terug op de weg 
en Hof kwam op hem toe zeggende: “Dirk bedaar wat!”. 
In het kort verklaart Postmus dan dat Hof, Stuut, Burgstra en hijzelf dicht bij elkaar staan, iets 
afgezonderd van de andere kroeglopers. waarna Burgstra zich ruggelings afzondert. Hof loopt 
op hem toe en wordt door Burgstra met een blinkend voorwerp in zijn borstkas gestoken. 
Postmus loopt langs het lichaam huiswaarts, de reed van Van Veen in. Stuut volgt hem met 
de mededeling er niets over te zeggen, om later te verklaren dat ze al via de Doornbosreed 
naar huis waren gelopen, als bewijs dat ze niet bij het voorval aanwezig waren.
Ook in het hoger beroep houdt Postmus vast aan zijn eerder afgelegde verklaring. Wel geeft 
hij nu aan dat naast Burgstra ook De Boer flink dronken was.

Situatieschets met de cafés en straten uit het verhaal. Ergens in of net buiten de blauwe cirkel 
moet het onfortuinlijke voorval hebben plaatsgevonden
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De verklaring van Stuut is in grote lijnen hetzelfde als die van Postmus, met dit verschil dat in 
zijn beleving slechts drie personen (Hof, Burgstra en hijzelf) afgezonderd stonden van de rest 
van de groep. Dus Postmus stond er niet bij volgens Stuut. Nadat Hof Burgstra maande te 
bedaren, liep Hof naar een persoon van dezelfde grootte en postuur als Burgstra, waarmee 
hij enige tijd eerder samen had gestaan. Deze persoon bracht Hof vervolgens een slag toe en 
liep weg. Hof volgde hem een paar passen en zeeg ineen. Stuut greep Hof bij de schouders, 
maar die gaf nul op het rekest, waarna Stuut en Postmus via de reed van Van Veen huis-
waarts togen. 
In het hoger beroep verklaart Stuut dat ‘een manspersoon, in postuur met de beklaagde over-
eenkomende, met een blinkend voorwerp, geheel op een mes gelijkende, in de hand zag en 
dat deze persoon naar Hof een slaande beweging maakte en daarna wegliep’.
Het vonnis van de luidt: drie jaar gevangenisstraf voor zware mishandeling de dood ten ge-
volge hebbend, door met een geopend mes met kracht in de borst te steken. Op 1 november 
1917 volgt het arrest van het gerechtshof (als bevestiging vonnis) en moet Burgstra drie jaar 
‘zitten’ voor het vergrijp, in het Huis van Bewaring de Blokhuispoort te Leeuwarden.

Is de werkelijke dader veroordeeld?
In Nuis en omgeving werd de veroordeling van Burgstra uiteraard het gesprek van de dag. 
Volgens de overlevering zou iemand in het hoger beroep zijn getuigenverklaring hebben 
gewijzigd en daarbij een naam hebben genoemd. Dit zou niet de naam Burgstra zijn, maar de 
naam van de werkelijke dader. Deze opmerking valt echter niet terug te lezen in de gerechte-
lijke stukken. Grietinus Stuut is de enige die zijn verklaring bij het gerechtshof iets wijzigde en 
in tweede instantie vager was, ja zelfs bijna terug leek te komen op het aanwijzen van Burgs-
tra als dader. Als men de verklaring van Stuut nader bekijkt, lijkt hij moeite te hebben om een 
naam van de dader te gaan noemen. Hij spreekt bij het gerechtshof over een man met een 
bepaald postuur, overeenkomend met dat van beklaagde (=Burgstra). Jammer is, dat niet is 
doorgevraagd om het postuur te omschrijven. Speelden hier gevoelens van spijt en gewe-
tensnood, zo vragen wij ons af. Heeft Stuut wellicht iemand anders dan Burgstra buiten beeld 
willen houden? Of misschien zichzelf? Je zou hier een ‘niet pluis’-gevoel kunnen krijgen, als 
we ons bedenken dat het ook Postmus en Stuut waren die in eerste instantie verklaarden via 
een andere route naar huis te zijn gelopen.

Huis van Bewaring Blokhuispoort, Leeuwarden
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Degenen die meer hebben geweten, hebben het niet verteld aan de politie en een vervolg heeft 
de zaak nooit gekregen.

Zelfs de naaste familie van Berend Hof beweert dat niet Derk Burgstra de dader was. Maar 
hoe zat het nu wel. Op onze oproep in het vorige nummer van ‘t Olde Guet zijn geen reacties 
gekomen. Ondergetekenden zijn dus zelf op onderzoek uitgegaan. Een blik in de kerkelijke 
stukken van 1917 leverde niets op. Evenals een bezoek aan een groep vrijwilligers in het dorp 
Nuis bracht geen extra informatie aan het licht.

Het bezoek aan een op leeftijd zijnde inwoner van de voormalige gemeente Marum levert wel 
gesprekstof op, maar geen bewijzen van hoe de vork nu echt in de steel heeft gezeten. Zijn 
oom was bij het voorval aanwezig als een van de cafébezoekers, maar wordt niet bij naam 
genoemd in zowel de krantenberichten, als de gerechtelijke stukken. Hij heeft gezien wie de 
daad heeft gepleegd en weet pertinent zeker dat het niet Derk Burgstra was. Daarbij heeft Derk 
Burgstra altijd ontkend de dader te zijn. Als deze oom had moeten getuigen, was de juiste 
persoon voor het vergrijp veroordeeld, lieten de dorpsbewoners doorschemeren.

De naam van de werkelijke boosdoener verspreidde 
zich als een lopend vuurtje door de dorpen, maar 
niemand wilde of durfde er mee naar de instanties te 
stappen. Het gros van de bewoners wilden hun han-
den er niet aan branden, anderen hadden angst voor 
represailles van de werkelijke dader en zijn vrienden.
Onze contactpersoon weet dus wie het steek-
incident heeft gepleegd, maar wenst dit liever niet te 
delen. Als redenen voert hij op 
dat hij er zelf niet bij was en het dus feitelijk ook maar 
van horen zeggen heeft. Bovendien is de dader niet 
meer in leven en vindt hij het onnodig om zijn fami-
lie er na zoveel jaren nog mee te belasten. Uiteraard 
begrijpen en respecteren we zijn standpunt, maar 
de nieuwsgierigheid blijft vanzelfsprekend aan ons 
knagen! 

Bijgaande overlijdensadvertenties van Berend Hof in 
het Algemeen Nieuws- en Advertentieblad van zater-
dag 9 juni 1917 vertellen ons nog wel, dat Berends 
vriend Willem Jakobs spreekt van een ongeval. Maar 
de familie Hof en de familie Karst J. Burgstra houden 
het op een noodlottig toeval, waarmee in elk geval aan 
het opzettelijk handelen van de dader wordt getwij-
feld. Karst Burgstra is een zoon van Jentje Burgstra 
en Antje Doornbos. Jentje was een broer van Geeske 
Burgstra, de  moeder van Berend Hof én van Hendrik 
Burgstra, de vader van Derk Burgstra.

Een leven na de detentie
Na zijn vrijlating in 1920  moest Derk Burgstra zijn 
leven weer oppakken. Hij wist een sober, arbeidzaam 
leven op te bouwen met toewijding en compassie voor 
zijn gezin. Aanvankelijk keerde hij terug naar Nuis. 
Hij huwde in Leek op 28 mei 1927 met Antje Douwelina 
Vos, 23 jaar, geboren te Tolbert en wonende te Oostwold. 
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Antje ging bij Derk in Nuis wonen, waar hun 
eerste kind werd geboren. In 1928 besloot 
het echtpaar het dorp te verlaten en te 
verhuizen naar Oostwold ten noordoosten 
van Leek, waar Antje opgroeide. Derk was 
bij zijn huwelijk arbeider, later grondwerker 
en wegenbouwer. Na enkele jaren Oostwold, 
vertrok het gezin naar Groningen, waar Derk 
aan de slag ging als fabrieksarbeider. Derk 
en Antje kregen zes kinderen. Twee van 
de drie zoons stierven jong. Derk overleed 
na een bewogen leven op 1 maart 1957 te 
Groningen aan hartfalen, 64 jaar oud. Zijn 
vrouw Antje overleeft hem bijna dertig jaar. 
Ze overlijdt eveneens te Groningen, in 1987.

Twee kinderen van Derk zijn nog in leven als 
in het voorjaar van 2021 telefonisch contact 
gelegd wordt met dochter Martha Arends-
Burgstra. Ze is al jaren weduwe en zelf inmid-
dels 91 jaar. Ze komt over als een vriendelij-
ke dame die nog goed ‘bij de pinken’ is. Als 
haar het relaas van haar vader voorzichtig 
wordt verteld, wordt het stil aan de andere 
kant van de lijn. Ze is perplex. Kennelijk heeft 
haar vader zich na zijn detentie voorgeno-
men nimmer met zijn familie te reppen over 
wat zich 10 jaar voor zijn huwelijk heeft 
afgespeeld. Zijn kinderen weten helemaal 
niets van het voorval in Nuis. Misschien heeft 
hij het zelfs niet aan zijn vrouw verteld.

Mevrouw Arends is behoorlijk van haar stuk gebracht. Haar jongste dochter belt enige uren 
later terug en wordt op de hoogte gesteld van de hele geschiedenis. Ook dat haar grootvader 
waarschijnlijk onterecht in gevangenschap heeft gezeten. Het lukt haar om met deze informatie 
haar moeder weer tot kalmte te brengen, maar het verhaal blijft nog lang nadreunen in de hoof-
den van de familie Arends-Burgstra.

Enkele dagen later hebben we weer contact en vertelt mevrouw Arends dat de verhalen uit 
de krantenknipsels in het geheel niet passen bij de vader die zij heeft gekend. Ze heeft hem 
slechts meegemaakt als een zorgzame en liefhebbende vader voor zijn kinderen en een goede 
echtgenoot voor haar moeder. Hij ging door dik en dun voor zijn gezin.

Nog voor het verschijnen van dit blad overleed mevrouw Arends-Burgstra op 92-jarige leeftijd 
te Groningen.

 Antje en Derk bij het huwelijk van een dochter 
rond 1950
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IJsclub Marum West
Gonneke Teeuwen – Rens

Bij het opruimen van mijn prikbord kwam ik de ijsbaankaarten van seizoen ‘20-’21 
tegen. Ik vroeg me af hoe lang de ijsbaan al op de locatie nabij de Hoornweg zat en wat 
de geschiedenis van deze club was. Ik ging op onderzoek uit en ontdekte dat er helaas 
geen notulen meer zijn van vóór 1966, deze zijn bij een brand verloren gegaan. Maar ik 
kwam het volgende tegen.

Het huishoudelijk reglement van 1912
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De beginjaren
Vóór 1912 werd er geschaatst op het ondergelopen land in het Marumer Lage, tussen Noord-
wijk en Marum. Ten behoeve van de landbouw werd het Oude Diep uitgegraven en gekanali-
seerd, waardoor de afwatering zodanig verbeterde,  dat de weilanden niet meer onderliepen 
in de winter. 
Nu, honderd jaar later, is de loop van het Oude Diep weer teruggebracht in zijn oorspron-
kelijke vorm en wordt de waterstand door middel van stuwen opzettelijk hoog gehouden, 
waardoor er wel weer geschaatst kan worden in de winter. 
In 1912 werd op initiatief van de heren G. Goodijk, R. Reindersma en J. Linstra gezocht naar 
een geschikte plaats voor een vaste ijsbaan. Deze werd gevonden op een stuk land van de 
gezusters Bouwsema, caféhoudsters van De Koppelpaarden. 
De ijsbaan kwam te liggen naast de voormalige zwaaikom van de Faberswijk, die vanaf 
Marum naar De Wilp liep en naast Hoornweg nr. 98 (huisarts Geerdink) begon, een stukje van 
de weg af. De wijk werd bij Marum Faberswijk genoemd, naar de stiefvader van de gezusters 
Bouwsema, maar richting De Wilp heette hij Akkermanswijk, naar de initiatiefnemer van het 
graven van deze wijk.

De oprichtingsvergadering van de ijsvereniging was op 7 maart 1912. Dus in 2022 bestaat de 
vereniging in Marum - West 110 jaar!
Het huishoudelijk reglement van 1912 is handgeschreven en nog bewaard gebleven. Hierin 
staat dat ‘De IJsvereniging Marum’ zich ten doel stelt hardrijderijen te houden of andere festi-
viteiten op een daartoe nieuw aangelegde baan te Marum’. 

De geschiedenis is heel mooi verwoord in het lied dat geschreven is door ene J.B. ter gele-
genheid van het 25-jarig bestaan van de ijsclub.
Om het stuk land geschikt te maken als ijsbaan, moesten er wallen worden opgeworpen en 
de grond gevlakt. Het water voor het ijs werd de eerste jaren, zoals in het gedicht al beschreven, 
met een hevel door een buis vanuit de zwaaikom op de baan gebracht, pas nadat de wijk 
geschoond was.
Het werk en het materiaal om het stuk land als ijsbaan gereed te maken moest natuurlijk 
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betaald worden en om dit te kunnen bekostigen had men 
aandelen uitgegeven voor f 2,50 per stuk. In totaal 83 
stuks. Van die aandelen werd elk jaar rente uitgekeerd aan 
de aandeelhouders. In latere jaren werden de aandelen bij 
verloting weer terugbetaald, maar veel aandeelhouders 
hoefden het geld niet terug te hebben

In de beginperiode bedroeg de contributie f 0,75 per lid 
voor een heel jaar, bij vooruitbetaling. Een los toegangs-
kaartje kostte f 0,25. In december 1912 waren er 93 leden, 
maar toen het in januari 1913 ging vriezen kwamen er al 
snel 26 leden bij. 
Ter ondersteuning van de vereniging ontving de club het 
eerste jaar f 25,- van de gezusters Bouwsema. Zij waren 
blij met de ijsclub zo dicht bij hun herberg, want de 
schaatsers konden bij hen een vertering nemen. Het jaar 
daarop doneerden ze f 20,- 
T.G.Kram, hun opvolger in het café, gaf later ook geregeld 
een donatie. 
Na de hardrijderijen die op de ijsbaan werden georgani-
seerd, vonden de uitreikingen van de geldprijzen dan ook 
in De Koppelpaarden plaats. Vergaderingen werden in 
latere jaren bij toerbeurt in verschillende café’s in Marum-
West georganiseerd, bij De Koppelpaarden, Van der Vee, 
Meine de Boer en Loek van Bruggen.
Als de ijsperiode wat langer duurde, werd er voor de hard-
rijderij een advertentie gezet in het Nieuwsblad van het 
Noorden of de Friesche Courant. 
De eerste wedstrijd werd georganiseerd in 1914. 

• Men schreed weer rustig voort
En reed weer ongestoord,
Was  vroolijk, blij.
Men hield weer menig rijderij
Van grooten, kleinen, ’n heele rij
Maar wat wel ’t meeste trok?
Drie aan de stok!

• Zoo vlood een kwart eeuw heen,
Doch wat er ook verdween,
Onze IJsclub, neen!
‘t Bestuur is steeds paraat;
En als ’t maar even wint’ren gaat,
Als één man zet ze zich er voor:
De rijderij gaat door!’  

• Wil je echter rijden gaan,
Dan behoef je een goeie baan
Liefst bij de hand.
Wel had men een stuk land,
Maar water? ’t Viel niet mee,
Tot plots: een reuze-idee!
Een hevel helpt ons uit de brand.

• Wanneer ’t slechts even vroor
Dan liet de buis het water door
Naar Fabers  wijk
En verder door de dijk,
Waar ’s Zomers ’t grazend vee 
liep,
Was ’t nu weldra één watervlak
De club dus: onder dak!

‘IJsclub Marum 1912-1937

• Voor vijf en twintig jaar 
kwam men eens bij elkaar
In Marum - West
Het doel was wel bekend
En fluks had men in ’t lest
Dan ook een reglement
Voor De IJsclub klaar.

• Met weinig leden ging ’t in zee
Doch velen hielpen weldra mee,
Een rijk bezit
Men raakte eerst recht op snit,
Toen Renkema werd eerelid:
Als hoofdprijs honderd pop,
De kas er boven-op!
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Voordat de hardrijderijen georganiseerd konden worden ging een bestuurslid met de bel rond 
in Marum, om vrijwilligers op te trommelen die de baan gereed maakten. Tijdens een vorstpe-
riode hadden mensen vaak minder inkomsten, waardoor een extraverdienste met het slijpen 
van schaatsen of baanvegen welkom was.
Op bovenstaande foto van 1987 staat voorzitter J.Brik met de bel, die op dat moment al niet 
meer in gebruik was, samen met D. Meinema en J. de Boer. 

Het oude kasboek
Terwijl ik het oude kasboek doorbladerde vielen me de volgende zaken op:
Aanvankelijk werden er jaarlijks tot aan het seizoen 1924-1925, twee 2 paar schaatsen aan-
geschaft, die netjes werden verdeeld over verschillende leveranciers te weten:  J. Smidts, H. 
Rekker en H. Dalstra. Kennelijk was het na 1925 niet meer nodig om schaatsen ter beschik-
king te stellen aan mensen die geen schaatsen hadden.
Ook werden er in 1919 priksleeën gekocht, waarmee in 1922 wedstrijden werden gehouden. 
Deze kostten f 8,95. Een rijsbezem kostte  f 0,50 en het jaar daarop werd er  f 0,30 voor twee 
bezems betaald, maar dat zal wel met korting zijn geweest.
Verder valt de hoogte van het werkloon op. In 1932 werd er nog f 0,25 per uur betaald, 
waarvoor stond er niet bij, maar vermoedelijk voor het baanvegen. Toch kon dit werkloon best 
in de papieren lopen voor de ijsclub, want in ’23-’24 bedroeg dit bedrag f 60,75 en daarbij 
kwam nog ‘de verteering der baanvegers’ van 18 gulden en zeven en een halve cent!
Muziek bij de prijsuitreikingen werd in die eerste jaren vooral door levende muzikanten 
verzorgd, zoals Muziekgezelschap Kraak, de Hoornpoepers of door een orgelman. In 1929 
kostte dat maar liefst  f 75,-
Een andere post, die vele jaren in november op de balans stond, is ’wilde konijnen’ , soms 
inclusief vrachtkosten. Aanvankelijk snapte ik niet waarvoor deze ‘wilde konijnen’ bedoeld 
waren, totdat er een volgend jaar een post op de balans stond ‘voor eenden verloting’! Ik kon 
me ook al niet voorstellen, dat ze met die konijnen het gras van de baan kort wilden houden
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Door aankoop van De Koppel Paarden en het bijbehorende marktterrein in 1922 door R. Elema, 
kwam deze ook in bezit van de ijsbaan. In 1924 vinden we in het kasboek een post voor 
vracht voor een pomp van T. Glastra.  Vanaf die tijd werd het water voor de ijsbaan met een 
pomp uit de wijk gehaald. Hiervoor moest eerst de stuw van het Waterschap bij de Wilpsterweg 
(Hoornweg 118) verhoogd worden.

Festiviteiten
In de statuten werd, 
buiten hardrijderijen, 
ook gesproken over 
festiviteiten op de 
ijsbaan. Behalve 
priksleeën, waren dat 
arrensleewedstrijden, 
waarvan de eerste in 
1917 en de tot nu toe 
laatste in 1986 werd 
gehouden. Dit was een 
groot succes, er waren 
wel 500 toeschouwers 
om het mooie schouw-
spel te zien.

     
     

Getuige deze foto zochten de militairen van de Duitse Luftwaffe , in de oorlog gelegerd op 
Trimunt, ook vertier op de ijsbaan van Marum-West
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Op 1 maart 1986  werd daags vòòr de arrensleewedstrijd het eerste Nationale Kampioenschap 
Solexrace op natuurijs verreden op de ijsbaan van Marum-West. 
Het werd georganiseerd door solexclub ‘t Plofke. Er moesten 4 ritten van elk 1500m worden 
verreden, waarbij het vooral heel moeilijk bleek om de bochten goed door te komen. Zeker bij 
het smalle stuk achter de ESA loods. Ondanks het gure weer was het een groots spektakel. Er 
was zelfs een rijder uit Maastricht bij, maar verder waren het toch vooral rijders uit de regio.
In 1987 bleek dat de belangstelling voor hardrijwedstrijden tanende was; bij de ijsclubs in de 
verschillende dorpen van de gemeente Marum hadden zich onvoldoende deelnemers opgege-
ven voor de wedstrijden. In het kader van het 75-jarig jubileum van IJsclub Marum- West werd 
het gemeentelijk kampioenschap, dus van alle dorpen in de gemeente Marum,  verreden op 
5 februari 1987.
Door de minder strenge winters, of gebrek aan aanhoudende vorst in de laatste jaren, heeft de 

ijsclub diverse malen 
een tocht georgani-
seerd naar één van 
de, inmiddels al vele 
jaren bestaande, 
kunstijsbanen. 
Zo kon er toch ge-
schaatst worden. 
Dit kom ik voor het 
eerst in seizoen 
1967-1968 tegen. 
Er werd toen een 
bus van de ESA 
gehuurd om naar 
Heerenveen te 
gaan. 
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Vermakelijke wederwaardigheden
Vermakelijk zijn af en toe krantenartikelen over de wederwaardigheden van de IJsclub. Zoals 
bij het 25-jarig bestaan, waarin de heer S. Glastra verhaalt van ‘de heeren Pieter Bergsma en 
Barrelt Helmholt.’ 
“Een paar vlugge bazen. Halverwege de baan keert Barrelt zich om en roept: “Piet, kom nou 
je”, maar Pieter was hem warempel al lang voorbij. 
En daar was we meester Westerhof, een echte hardrijder. Het kwam volgens zijn zeggen, om-
dat hij naast Merk Kingma (de snelste rijder van Friesland) op de schoolbank had gezeten. Die 
had hem gezegd: “Pas op en blijf voor.” 
Maar wat gebeurde hier op het Leege? Westerhof moest tegen Roelf Siebinga, een vinnige rij-
der. Ze moesten wel vier of vijf maal tegen elkaar. Ik geloof dat ze de prijzen toen onder elkaar 
verdeeld hebben.”
Hij vervolgde met het vertellen van moppen, eerder verteld door de oude Strikwerda en Rein-
dersma.
Ook in recentere artikelen staan soms leuke verhalen, zoals van november 1991, toen de tem-
peratuur nog dusdanig hoog was dat het gras weer boven het water uitgroeide en de ijsbaan-
commissie met lieslaarzen het gras met de zeis moest afmaaien.

En het artikel van 29 novem-
ber 2001, waar geschreven 
staat over de ‘wedstrijd 
bosmaaien’ op de nog 
niet ondergelopen ijsbaan. 
Het was namelijk veel te 
nat om met de tractor met 
cyclomaaier te maaien, dus 
moest het gras handmatig 
worden gemaaid. 
Ja, het blijft veel werk, een 
ijsbaan onderhouden.
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Gelukkig zijn de middelen om de baan goed te onderhouden steeds beter geworden en kan 
men nu met een gemotoriseerde sneeuwschuiver aan het werk. 

En we hebben nog steeds een prachtige ijsbaan in Marum-West!
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‘t Wapen van de gemeente Westerkwartier
De redactie

In tegenstelling tot hetgeen op de website van de gemeente wordt vermeld, heeft niet 
de Hoge Raad van Adel het wapen van de gemeente Westerkwartier ontworpen, maar is 
het van de hand van Koos Vos en Cobi Olijve. Zij stuurden het ontwerp op namens het 
bestuur  van Heemkundekring Vredewold-West te Marum.
Eind 2017, begin 2018 werd de bevolking opgeroepen een model voor een nieuw gemeente-
wapen te ontwerpen. Omdat de voormalige gemeente Marum een prachtig gemeente-
wapen bezat, voelden beiden personen zich geroepen een ontwerp samen te stellen, 
waarin bepaalde elementen uit alle de vier de voormalige gemeenten terugkeerden.     
Dat bleek een ware uitdaging.    
                                                             
Gemeentewapen Marum 
Linksboven het wapen van de familie Van Ewsum, die eeuwenlang 
verantwoordelijk was voor de rechtspraak in de gemeente Marum. 
Rechtsboven een golvende zilveren baan op groen. De baan staat voor 
het Oude Diep dat een belangrijke rol speelde in de ontstaansgeschie-
denis van het gebied. De groene kleur met de klaver en de korenschoof 
verwijzen naar het agrarische karakter en de voorspoed van de gemeen-
te. De drie bergen onder in het wapen verwijzen naar Trimunt. Toevallig 
is deze ‘drieberg’ een algemeen symbool wat onderaan in meer wapens 
staat, maar wat in Marum precies overeenkomt met de naam van het 
klooster 
Trimunt: ‘In Tribus Montibus’, in Drie Bergen                                                 
                                                                                                                                      
                                                                                                                                                      
Oproep
Anno 2017/2018 stelden de vier gemeenten in het Westerkwartier in hun oproep voor, een 
nieuw gemeentewapen te ontwerpen, op basis van de gemeentewapens van de voormalige 
gemeenten. Een wat vreemde eis, zou later blijken. Het woord voormalige was in die periode 
een foute woordkeus en dus was de oproep fout. Maar wij  zagen een mooie uitdaging  en 
gingen aan de slag.
Nu heeft het Westerkwartier in het verleden 9 voormalige gemeenten gekend: Ma-
rum, Leek, Grootegast, Oldekerk, Grijpskerk, Zuidhorn, Oldehove, Aduard en Ezinge.                                                       
Acht hiervan werden in 1990 he-ingedeeld tot de vier gemeenten Marum, Leek, Grootegast en 
Zuidhorn. Ezinge werd toen samengevoegd met Winsum, maar het voornemen was, Ezinge 
(regio Middag) met de herindeling weer bij het Westerkwartier te voegen. Een wapen ontwerpen 
op basis van 9 gemeenten was uiteraard onmogelijk. Wat wel mogelijk bleek, was een wapen 
te ontwerpen op basis van de oudste middeleeuwse rechtszegels in het Westerkwartier. 
Deze 4 rechtszegels bestreken het hele Westerkwartier: Vredewold, Langewold, Humsterland 
én Middag als toekomstige regio. Daarbij kwam, dat bepaalde elementen uit die zegels zich 
nog in bijna alle voormalige gemeentewapens min of meer voordeden. 
Vier zegels, die in 2017 de vier toenmalige gemeenten zouden kunnen representeren. Vier 
elementen, die ook in een vlag voor de nieuw te vormen gemeente zouden kunnen worden 
opgenomen.

Beschrijving van de vier zegels
In de beschrijvingen bij de afbeeldingen van zegels en wapens waren we min of meer verplicht 
de officiële heraldieke termen te hanteren. Voor de leesbaarheid hebben wij deze termen ver-
vangen door gangbare beschrijvingen.

Gemeentewapen Marum
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Zegel Vredewold 
Dit onderdeel voor het nieuwe gemeentewapen is 
afgeleid van het 15e eeuwse zegel van het landschap 
Vredewold.  Vredewold was tot 1531 onderverdeeld in 
twee grietenijen: Oosterdeel en Westerdeel. Het zegel is 
bekend sinds de 15e  eeuw en vertoont de bescherm-
heilige Sint Joris. De H.Joris was de beschermheilige 
van het gebied Vredewold van o.m. het vee, de boeren 
en van de eigenerfde ridderschap. Het zegel is tevens 
een allegorie van het zegevieren van het goede over het 
kwaad. Het zegel van het landschap Vredewold ver-
beeldt een omgewend en omziend geharnaste ridder op 
een omgewend galopperend paard, de helm met geslo-
ten vizier en gepluimd.               
                               
Het zegel is gebruikt bij o.a. oorkonden in 1516.  
Na 1531 is Ewsum dit zegel gaan  gebruiken.  
 Het heeft de randtekst: ‘SIGIL[LU(m)] UNI[VE]RCITATIS TERRE] VREDEWALT’ =  ‘Zegel van 
het algehele Landschap Vredewold.                
Vaak werd het zegel in groene was uitgevoerd. 
Op de oorspronkelijke zegels van Vredewold gaan ridder en paard in een uitgestrekte galop 
tot buiten het zegel over gerooid land, waarin enkele stronken zijn waar te nemen. Oude be-
schrijvingen verschillen nogal eens van de uitvoering van het zegel zelf.
Bron: Groninger Archieven; Kloosterarchieven, inv.nr. 87, reg. 1048.

Zegel Langewold
Al in de vroege middeleeuwen vormde ook Langewold  een 
afzonderlijk Ommeland. In het Westen wordt het begrensd door 
de rivier de Lauwers. De voormalige gemeente Grootegast komt 
grotendeels overeen met de regio Langewold. Langewold was 
tot 1803 net als Vredewold onderverdeeld in twee grietenijen; 
Oosterdeel en Westerdeel. De grens lag bij het Langs- of Wold-
diep, bij Bakkerom uitkomend in het Dwarsdiep. De rechtszetel 
van Langewold bevond zich van oudsher in Sebaldeburen.                     
                                                                                  
Het oudste zegel van Langewold toont een burcht, welke Se-
baldeburen symboliseerde, in vroeger tijd de hoofdplaats van 
de 12 kerspelen van Langewold, waar tot 1795 de landdagen 
werden gehouden, eerst op het kerkhof, later in de kerk van 
Sebaldeburen. 
Mogelijk stamt deze eerste stenen kruiskerk van Sebaldeburen uit eind 12e, begin 13e eeuw.
Tijdens de 17e en 18e eeuw werd de burcht op het zegel van Langewold langzamerhand 
vervangen door de beeltenis van de kerk van Sebaldeburen.In 1807 werd de huidige kerk 
gebouwd.
Randekst: ‘SIGILLV[M] COM[M]VNITATIS TER[R]E DE LANGAWALT’ =  ‘Zegel van het Land-
schap Langewold’.
Bron: Cartago, Kloosterarch.,inv.nr. 73, reg. 531

Zegel Middag
Het volgende zegel is van het landschap Middag, met Bernardus, patroonheilige van 
de Abdij Aduard. Het is in indirecte zin afgeleid van het wapen van de Abdij Aduard.                                                                        
Het zegel is o.a. gebruikt bij oorkonden uit 1407.    

Een gebruikt landszegel van Vredewold

Zegel Langewold
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Zegel Middag
De afbeelding vertoont Bernardus van Clairvaux, gepos-
teerd voor een kathedraal. De patroonheilige van de abdij 
Aduard wordt aldus gepositioneerd op het zegel van Middag.                                                                          
Omstreeks 1400 blijkt Middag wisselend deel uit te maken 
van de Landsgemeente Hunsingo. Niet veel later heeft het 
ambacht Middag zich tot een zelfstandige Landsgemeente      
geconstitueerd, zoals blijkt uit een overgebleven zegel- 
exemplaar, dat uit 1407 dateert. Interessant is eigenlijk,                        
dat het zegel een afbeelding vertoont van de heilige                
Bernardus van Clairvaux.   
Dit betekent dat de heilige aan wie de abdij van Aduard 
was gewijd, was gekozen tot landsheilige van Middag. Een 
overtuigend bewijs van de toenmalige macht van de Adu-
arder Abdij in deze nieuwe Landsgemeente. De Omme-
lander Landsgemeenten kenden een landsgerecht en een 
landsvergadering. Als in 1418 een verdrag wordt gesloten 
tussen de Landsgemeenten Achtkarspelen, 
Hunsingo, Fivelgo, Humsterland, Langewold en Vredewold, 
verschijnen aan Ommelander zijde voor het eerst naast de redgers en ‘mene meente’, ook 
prelaten en hoofdelingen.
Hoewel de Landsgemeente Middag niet expliciet wordt genoemd, zal tot de prelaten ook de 
abt van Aduard behoord hebben.                                                                               
Bron: De abtenkroniek van Aduard; studies, editie en vertaling geredigeerd door Prof. dr. Johannes A. Mol

Zegel Humsterland
Het Westerkwartier vormde tot in de middeleeuwen met Vrede-
wold, Langewold en Achtkarspelen het decanaat Humsterland. 
Tegenwoordig staan de kerken op het zegel symbool voor de 
kerken in Oldehove, Niehove en Saaksum. 
Tevens wordt aangenomen dat de drie kerken, in de plaatsing 
van één boven en twee onder, naar drie kloosterzusters van 
wie de beelden in dezelfde volgorde in de toren van de Ludge-
ruskerk in Oldehove staan. 
In de kerk van Oldehove, van waaruit in vroeger tijd de proost 
van Humsterland zijn macht uitoefende, moest volgens de 
warfconstitutie van 1529 het zegel van Humsterland worden 
bewaard. 
Het zegel werd o.m. in 1366 en in 1428 aangehangen onder 
pacten met de stad Groningen. De afbeelding komt voor op 
het wapen van de Ommelanden en op het grootzegel van de 
Ommelanden uit 1579. Randschrift: ‘SIGILUM UNIVERSITAS TERRE VMERKE’: ‘zegel van 
unversitas van het land Humerke’. 
Tekstueel is dit opschrift vergelijkbaar met dat van Vredewold. 
Bron: Groningen, een stad apart: over het verleden van een eigenzinnige stad (1000-1600) door van den 
Broek, J.

Ontwerp gemeentewapens
Op basis van deze 4 oude rechtszegels van het Westerkwartier zijn door ons twee gemeente-
wapens gebaseerd en ook bij de gemeente ingediend.

 

De Patroonsheilige Bernardus op
het zegel van Middag anno 1407
Randschrift SILIGUM  TERRE
MIDDAACH

 Zegel Humsterland
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Beschrijving ontwerp 1 
“Schuin gevierendeeld  in goud: rechts wapen van Middag, on-
der wapen van Vredewold, links wapen van Langewold, boven 
wapen van Humsterland.
Een blauwe golflijn van linksonder naar rechtsboven, voorstel-
lende de rivier tevens de zeearm ‘Oude Riet’ zijnde de uitvals-
basis van de vroegste bewonings- en ontwikkelingsgeschiedenis 
van het Westerkwartier.
Een geblokte schuine lijn van rechtsonder naar linksboven in 
roodwit, vertegenwoordigend de eenheid tussen Ommeland en 
stad Groningen.                                                                                                            
Het schild gedekt met een gouden kroon van 3 bladeren en 9 
paarlen.”

Rechts Tot 1400 heeft Middag wisselend deel uitgemaakt van het landsdeel Hunsingo. Niet  
 veel later heeft dit ambacht zich geconstitueerd tot een eigen landsgemeente. Die  
 zal toen ook een landszegel  hebben aangenomen, waarvan het oudst overgebleven 
 exemplaar uit 1407 dateert. Na de Reductie van Groningen in 1594 werd Middag bij
  het district Westerkwartier gevoegd. Dit landszegel is bij verdragen namens Middag  
 gehanteerd en daarom hier benut. 
onder Nog op 23 juni 1516, 15 jaar vóór de machtsovername in Vredewold door Ewsum,  
 wordt het afgebeelde zegel van Vredewold gehanteerd. 
 Harke Ywema, grietman van Westerdeel- Vredewold bezegelt met dit aloude zegel
  dan een koopbrief. Dit zegel is minstens bekend sinds de 15e eeuw en vertoont de  
 beschermheilige Sint Joris. Het oorspronkelijke wapen van Ewsum was gedeeld   
 rood en goud met een dwarsbalk van azuur. Het is zeker, dat pas ná 1531 en in ieder  
 geval in 1539, Ewsum met het wapen van Vredewold zegelt. 
Links Al vroeg was Langewold een eigen heerlijkheid die een eigen wapen, eigen wetten
  en eigen gerichten had. Gescheiden in een Ooster- en Westerdeel Langewold bleef  
 Sebaldeburen de centrale hoofdplaats der 12 kerspelen. Alhier werden tot 1795 de  
 landdagen gehouden en werd rechtgesproken. Langewold kende twee zegels of  
 wapens. Het reguliere zegel vertoonde een kerk, in casu de kerk te Sebaldeburen.  
 Deze kerk is door ons verwerkt in het wapen van de gemeente Westerkwartier. Het  
 tweede en meest oorspronkelijke zegel is een borg. Daar de huidige gemeente   
 Grootegast dit oudste zegel, de borg, in haar huidig gemeentewapen voert, is deze  
 niet gebruikt en is gekozen voor de beeltenis van de kerk.
Boven Al in 1366 beschikten de Humsterlandse hoofdelingen, die in dat jaar met Groningen
  een overeenkomst sloten, over het landszegel met deze afbeelding. Humsterland  
 wordt al genoemd in 786 n. C., wanneer ene Gotrik land schenkt aan de abdij van  
 Echternach. Humsterland vormde al voor 1200 een eigen decanaat. Hieronder vielen  
 ook Langewold, Vredewold en Achtkarspelen, die zich later op politiek gebied van  
 het oorspronkelijke gouw Humsterland losmaakten.                                                                                                   
Kroon Het gehele wapenschild is gedekt met een gouden kroon van 3 bladeren bezet met  
 9 parels. Omdat drie van de vier huidige gemeenten een kroon met drie bladeren  
 hanteren, is opnieuw gekozen voor het gebruik van de bladeren.
 De negen in bladeren gevatte parels stellen de negen oorspronkelijke gemeenten  
 voor binnen de nieuwe gemeente Westerkwartier.

Gemeentewapen Westerkwartier 
Ontwerp 1 – Schuingevierendeeld
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Beschrijving ontwerp 2
“Gevierendeeld  in goud: rechtsonder wapen van Middag, 
linksonder wapen van Vredewold, linksboven wapen van 
Langewold, rechtsboven wapen van Humsterland.
Een balk in blauw, voorstellende de rivier tevens de zeearm 
‘Oude Riet’ zijnde de uitvalsbasis van de vroegste bewo-
nings- en ontwikkelingsgeschiedenis van het Westerkwartier.
Een dwarsbalk in blauw, representerend de waterwegen 
(v. Starkenborghkanaal), aldus symboliserend de economi-
sche bedrijvigheid in het Westerkwartier.
Het schild gedekt met een gouden kroon van 3 bladeren en 
9 paarlen.”

Verklaring
De verklaringen van de symbolen in dit wapen is identiek 
aan die van het hiervoor beschreven schuin-gevierendeelde 
wapen.

Verwarring
Groot was de consternatie bij de vier gemeenten toen onze voorstellen op 25 januari 2018 
waren ingediend. De reactie bij de gemeenten was op dat moment, dat het voorstel moest 
zijn gebaseerd op basis van de voormalige gemeenten, en dus voegde men er aan toe, op 
basis van de huidige wapens van Marum, Leek, Grootegast en Zuidhorn. En toen viel er een 
lange stilte. 
Het besef drong door dat men in de oproep een ontwerp te maken, het begrip voormalig een 
jaar te vroeg had gehanteerd. Men wilde een nieuw gemeentewapen op basis van de 
4 huidige gemeenten..
En zo konden we terug naar de tekentafel. Een artistiek uitgewerkt wapen op basis van de 
oudste landzegels van ons gewest had onze voorkeur. Toch voelden we dat we moesten 
doorgaan, om de gegevens uit het wapen van de gemeente Marum veilig te stellen. We wisten 
toen nog niet, hoezeer we daarin gelijk zouden krijgen… 
Veel tijd hadden we niet meer, want men wilde voor 1 juli 2018 het nieuwe ontwerp binnen 
hebben.
Dat er daarna met alle goede bedoelingen een ‘politiek’ steekspel over zou ontstaan, konden 
we op dat moment nog niet bevroeden.

 

        Marum                       Leek                Grootegast        Zuidhorn

De vier gemeentewapens
        1 Het wapen van Marum werd op 29 December 1928 per Koninklijk Besluit door   
 de Hoge Raad van Adel aan de gemeente Marum toegekend. 
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        2 Het wapen van Leek werd op 25 October 1902 per Koninklijk Besluit door de Hoge  
 Raad van Adel aan  de gemeente Leek toegekend.
        3 Het wapen van Grootegast werd op 2 Februari 1889 door de Hoge Raad van   
 Adel aan de gemeente Grootegast toegekend.
        4 Het wapen van Zuidhorn heeft sinds de toekenning in 1897 drie verschijningsvormen  
  gekend. 
 Het wapen van  Zuidhorn werd in 1897 toegekend zonder kroon, het kreeg twee   
 jaar later een kroon van vijf bladeren. In 1991 werd het wapen weer gewijzigd en   
 kreeg het elementen van Grijpskerk en van de Abdij van Aduard.

Strenge voorschriften
Voor het ontwerpen van een gemeentewapen bestaan vaste richtlijnen. Ook rond het kleur-
gebruik en het toepassen van symbolen bestaan er strenge regels. Geen kleur tegen kleur en 
geen ‘metaal’ (geel of wit) tegen metaal. Uiteindelijk is het de Hoge Raad van Adel die een 
bepaald ontwerp beoordeelt en al of niet goedkeurt. Deze Raad baseert zich daarbij op de 
grondregels van de heraldiek of wapenkunde en de ministeriële richtlijnen voor het verlenen 
van wapens aan publiekrechtelijke lichamen. Voor het maken van de ontwerpen moesten 
we ons daarom goed inlezen in de voorschriften. Zo schrijft de Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten: “elke gemeente kent naast de moderne logo’s een meer traditioneel wapen, vaak 
met verwijzingen naar historische dorpskernen of naar de lokale economische activiteit”. 
We moesten dus goed op de hoogte zijn van de betekenis van de symbolen in de wapens 
van de vier gemeenten, de zg. heraldiek.

Het ontwerp
Volgens de ministeriële richtlijnen van 18 oktober 1977 dienen een veelheid 
van wapenfiguren en een ingewikkelde schildverdeling te worden vermeden.
Onze voorkeur ging in dit geval daarom uit naar het gebruik van een drieën 
gedeeld schild, met aan de rechterzijde het wapen van Vredewold 
(Sint Joris), aan de linkerzijde het wapen van Langewold (borg of kerk), met 
aan de bovenzijde het wapen van Humsterland, nu helaas zonder Middag).
Jammer genoeg waren we echter gebonden aan het verzoek, elementen uit 
alle 4 de gemeenten te hanteren.
Was het dan mogelijk de bestaande elementen in elkaar te schuiven tot één 
afbeelding, zoals in het wapen van de gemeente Westerwolde? Bij het 
samengaan van de  gemeenten Bellingwedde en Vlagtwedde was de 
gouden korenschoof van het landschap Westerwolde op kunstige wijze 
verenigd met de afbeelding van het klooster Palmaer van het landschap 
Reiderland. 
                                                                                                                                           
Een dergelijk verzoek hebben we van verschillende kanten ontvangen.We hebben hierover 
nagedacht en schetsen gemaakt, maar er kwamen in de 4 wapens te veel en te sterk uit-
eenlopende elementen voor, om er een dergelijk versmolten gemeentewapen uit te kunnen 
destilleren.
            
Besluit
Na alle overdenkingen hebben we ons tenslotte gericht op de meest opvallende en bruikbare 
elementen uit de 4 bestaande wapens:

        - Van de gemeente Leek – de ridderfiguur uit het voormalige zegel van Vredewold.
        - Van de gemeente Marum – de korenschoof vergezeld van 2 klavers boven een golf,  
 het Oude Diep, en de drieberg i.v.m. klooster Trimunt.
        - Van de gemeente Grootegast – de borg uit het ‘huidige’ wapen, zijnde het oudste  
 zegel van Langewold.

Het vervlochten
wapen

 van Westerwolde.
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        - Van de gemeente Zuidhorn - de bisschoppelijke kromstaf, de geblokte balk, en het  
 velum (schouderdoek tijdens de mis), alle symbolen vanuit de Cisterciënzer Abdij Aduard.

Vanuit deze gegevens heeft Cobi een viertal proefontwerpen getekend:
Voor Marum zijn we er van uit gegaan dat Ewsum (en Vredewold) al staan beschreven in het 
kwartier van Leek. 
Daarom hebben we voor Marum de gouden schoof (landbouw én voorspoed), de klavers en 
Trimunt gebruikt; de blauwe verticale of schuine lijn stelt de Oude Riet voor, de blauwe dwars-
lijnen het Van Starkenborghkanaal, de geblokte lijn is afkomstig van de Abdij van Aduard
Deze 4 voorstellen zijn uiteindelijk met een omschrijving naar de gemeente gestuurd, om als 
voorbeeld voor het uiteindelijk wapen te kunnen dienen.
We zullen u niet vermoeien met een beschrijving van alle 4 voorstellen, de symbolen spreken 
voor zich. 

Hieronder laten we een beschrijving volgen die het uiteindelijke wapen van de gemeente Wes-
terwartier het meest zou benaderen.

Omschrijving gemeentewapen Westerkwartier gevierendeeld 

WAPEN GEMEENTE WESTERKWARTIER 

 

Toelichting
        I        Het oorspronkelijke zegel van Vredewold verschilt in detail 
met het wapen van de gemeente Leek. Het duidelijkst is dit het ge-
val, waar ridder en paard op het zegel in uitgestrekt galop tot buiten 

 
                                          
 
 

 

                         

 

 

 

 -   “Gevierendeeld  in goud en blauw, waarin elementen   
       opgenomen uit: I wapen van Leek, II wapen van Marum, III            
       wapen van Grootegast, IV wapen van Zuidhorn.
 -   De kwartieren in goud, representeren de vroegere aanwezigheid  
       van de rechtspraak, de wijsheid der eigenerfde ridderschap en  
       de rijkdom van het landschap. 
 -   De kwartieren in lazuur duiden het Ommeland Westerkwartier,  
       alsmede de loyaliteit aan het verbond van stad en ommeland.
 -  Het schild gedekt met een gouden kroon van 3 bladeren en 9  
      paarlen.”
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het zegel gaan, waarbij het wapen van gemeente Leek een ingehouden en verzamelde galop 
hanteert. Omdat van Leek geen alternatief zegel of wapen existeert, hebben wij het wapen ge-
utiliseerd, als symbool van het goede, dat het kwade verslaat en als beschermheilige voor o.m. 
het vee, de boeren en van de eigenerfde ridderschap. De beeltenis uit te voeren in goud, als 
omgewende omziende ridder in azuren wapenrusting, de helm met gesloten vizier en gepluimd, 
alles van dezelfde kleur als de wapenrusting, gezeten op een omgewend galopperend paard 
van sabel, getoomd, getuigd en gezadeld van natuurlijke kleur.
Het geslacht Ewsum verkreeg in 1531 de grietenij Marum. 
        II        In dit voorstel zijn uit het wapen van Marum de elementen Drieberg, Oude Riet, de 
Schoof en de  Klavers gehandhaafd. Het wapen Ewsum is onttrokken. Ewsum staat reeds in 
het kwartier van Leek. De Drieberg in de schildvoet vertegenwoordigt in symbolische zin het 
grondbezit en de toewijding van het in oorsprong Benedictijns klooster ‘In Tribus Montibus’ 
(vm. 1218) in het landschap. Dit voormalig klooster was een bestuurscentrum en medeverant-
woordelijk voor de ontwikkeling van het Zuidelijk Westerkwartier. De geografische ligging van 
de gemeente wordt afgebeeld door het Oude Diep, gaande door agrarisch gebied.  De twee 
klavers symboliseren vruchtbaarheid, oprechtheid, alsmede het weidebezit, kenmerkend voor 
deze gemeente. De korenschoof symboliseert de landbouw, de schoonheid en voorspoed der 
aanwezige hooggelegen gronden, een tweede kwaliteit van dit revier.
        III     Al vroeg was Langewold een eigen heerlijkheid dat eigen wetten en eigen gerichten 
hanteerde. Gescheiden in een Ooster- en Westerdeel Langewold bleef Sebaldeburen lange tijd 
de centrale hoofdplaats der 12 kerspelen. Alhier werden tot 1795 de landdagen gehouden en 
werd rechtgesproken. Langewold kende twee zegels of wapens. Het reguliere zegel toont een 
kerk, in casu de kerk te Sebaldeburen. 
Het meest oorspronkelijke zegel toont echter een borg. Deze borg is vermoedelijk Borg Feringa 
te Grootegast. Al vroeg in de middeleeuwen en daarna (akte 1502) was in de gemeente Groot-
egast sprake van een Feringe Stede nabij een doorgaand water.  Er is geen zegel of afbeelding 
van de Borg Feringa nagelaten. Daar de huidige gemeente Grootegast sinds 1889 het oudste 
zegelwapen, een borg, in haar huidig gemeentewapen voert, is een afbeelding van een borg in 
dit wapen in rood weergegeven, in de kleur van moed en opoffering.  

        IV    Het  wapen van Zuidhorn kreeg vorm na een gemeentelijke fusie in 1991. Hierin zijn 
elementen uit het wapen van de voormalige fusiegemeenten Aduard en Grijpskerk opgenomen.                                                                                                                                       
 In feite wordt in het huidige wapen de cisterciënzer Abdij van Aduard centraal gesteld.                                                                                                                     
Uit het wapen van Aduard komen de kromstaf en het velum terug. Mogelijk is deze uitvoering 
een zg. raadselwapen, omdat de kromstaf en het velum elkaar raken. Beide kerkelijke attributen 
zijn van metalen: metalen mogen elkaar in de heraldiek niet raken. 

De kroon
Het schild is gedekt met een gouden kroon van 3 bladeren bezet met 9 parels.
Omdat drie van de vier huidige gemeenten een kroon met drie bladeren hanteren, is gekozen 
voor deze uitvoering. De negen in bladeren gevatte parels stellen de negen oorspronkelijke 
gemeenten van het Westerkwartier voor, aangebracht in het bijzondere kader van de nieuw te 
vormen jurisdictie van de gemeente Westerkwartier.

Geen schildhouders                                                                                                                        
Omdat drie van de vier gemeenten geen schildhouders hanteren, is ter weerszijden van het 
schild afgezien van de schildhouders uit het wapen van de gemeente Zuidhorn, zijnde  een 
leeuw en een griffioen (afkomstig van de vm. gemeente Grijpskerk).

Samenstelling: E.  H.  Vos   
Grafische vormgeving: J. Olijve 
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De reactie
De reactie op de ingezonden brief liet lang op zich wachten. Achter de schermen scheen er 
nogal wat te doen te zijn over de ingediende voorstellen. Op een bepaald moment kregen wij 
bericht dat er in de Raadscommissie Herindeling sprake zou zijn van een debat dan wel een 
advies over een gemeentewapen, waarin voor de gemeente Marum geen plaats meer was, 
maar alleen voor de gemeenten Grootegast, Leek en Zuidhorn.
Wat was namelijk het geval?
Aan de Hoge Raad van Adel was gevraagd om een ontwerp te ma-
ken. Wapentekenaar Piet Bultsma-Vos ontwierp de tekeningen voor 
de nieuwe gemeente. De projectgroep ‘Huisstijl’ had echter al het 
eerste ontwerp, bestaande uit een rood schild met daarop attributen 
van Zuidhorn en Marum, intern verworpen. Het zou ook vreemd zijn, 
álle attributen van nieuwkomer Zuidhorn te hanteren en van de aloude 
landsdelen Vredewold en Langewold niets. Had men ‘noord-zuid’  
weer willen geven, had dan de symbolen van Humsterland, het oudste 
landsdeel van het Westerkwartier, samen met de even oude Drieberg 
van Trimunt benut.

Eerste ontwerp van de Hoge Raad van Adel met de symbolen 
van alleen Marum en Zuidhorn

In reactie hierop was er opnieuw een gemeen-
tewapen op basis van 3 gemeenten samenge-
steld, maar nu weer zonder één enkel attribuut 
van Marum. Later zou de Hoge Raad van Adel 
het Westerkwartier verwijten een weinig crea-
tief wapen te hebben samengesteld, maar het 
getouwtrek rond het nieuwe wapen was eigenlijk 
door henzelf opgestart.
Hoe dan ook, toen het toch eenmaal zo ver was, 
stond de positie van Marum op het spel.
De beslissende bijeenkomst van de Raadsgroep 
Herindeling stond gepland op 14 juni 2018 ’s 
avonds in de raadszaal van het gemeentehuis te 
Leek.

Ondergetekende had zich voorgenomen gebruik te maken van het spreekrecht, en diende 
daartoe een verzoek in. Dit verzoek werd toegestaan. De gesproken tekst volgt hieronder.

Inspraak Raadscommissie Herindeling 
“Geachte Raadsgroep Herindeling Westerkwartier,

Ik spreek in als voorzitter van de Heemkundekring Vredewold-West in de gemeente Marum en 
mede namens de Stichting Kwartiermakers Westerkwartier en de SHVW, de Samenwerkende 
Historische Verenigingen Westerkwartier.
De Heemkundekring Vredewold – West heeft namens de genoemde groeperingen op aanvraag 
bij de Hoge Raad van Adel een aantal wapenontwerpen voor de gemeente Westerkwartier 
ingediend.
Alle zo deskundig mogelijk, met uitdrukkelijk 4 kwartieren in elk wapen, gezien de unieke en 
dus zeer verschillende historie van deze landsdelen in het Westerkwartier in vergelijking met de 
overige meer globale regio’s in onze provincie.
Eergisteren hebben wij de helaas gewijzigde keuze van de Hoge Raad van Adel op onze wape-
nontwerpen voor de gemeente Westerkwartier te horen gekregen.

 Het wapenvoorstel zonder Marum
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Hoewel men onze grafische elementen wél heeft overgenomen, zijn wij het oneens met dit 
wapenontwerp qua situering van de 3 gemeentesymbolen t.o.v. elkaar. 
Vredewold hoort in geografische zin in de schildvoet, dus in zuidoost, Langewold voor ons 
links, dus noordwest en Zuidhorn-MHL  noordoost, voor ons rechtsboven.

Daar komt echter nog iets veel ernstigers bij.
Alle door mij genoemde organisaties zijn het volstrekt oneens met het elimineren in uw ontwerp 
van de symbolen uit het gemeentewapen van Marum en zo uw Wapenvoorstel terug te brengen 
tot slechts 3 gemeenten1. 
Kiezen voor een vierengedeeld wapen is echter van cruciale betekenis voor de gehele regio 
Westerkwartier!
Het landsdeel Westerkwartier heeft tót aan de Gemeentewet  van 1811, vanaf zijn allervroegste 
historie sinds 1051 n. C. vier  Bestuurs-Kwartieren gekend: Langewold Oosterdeel en -Wes-
terdeel  én Vredewold Oosterdeel en –Westerdeel. Humsterland en Middag hier niet meege-
rekend. Deze 4 kwartieren hebben uiteindelijk geresulteerd in het bestaan van de 4 huidige 
gemeenten. Slechts in de Franse periode zijn Marum en Leek van 1808 tot 1811 terloops 1 
gemeente geweest.
Met een gemeentewapen bestaande uit slechts 3 parten wordt een aanslag gepleegd op de 
1000 jaar oude bestuurshistorie van onze regio en wordt er onherroepelijk een niet meer onge-
daan te maken historische blunder begaan. Marum en Leek samen worden door u gereduceerd 
tot één derde deel, en bovendien nog op een foute positie in uw wapenvoorstel.
Net zo’n overweging tot samenvoeging had men dan ook t.a.v. Langewold moeten maken, door 
voor  Grootegast en Zuidhorn tezamen de Borg van Sebaldeburen te kiezen Sebaldeburen is 
nl. tot in de jonge historie de hoofdplaats en bestuurszetel van héél Langewold geweest. De 
gekozen borg of burcht van Sebaldeburen staat dus ook voor héél Langewold, vanaf Niezijl tot 
en met Opende. 
Men dient zich op deze dag, op deze avond van 14 juni 2018, te realiseren op welke historische 
breuklijn men staat.
Het simpelweg herstellen van 4 kwartieren met 1 symbool uit het wapen van Marum, bv. de 
schoof, vormt al de oplossing tot een volwaardig gemeentewapen. 
De schoof symboliseert zowel het hooggelegen ZWK, als ook de historische voorspoed van dit 
landsdeel. De heraldische Drieberg van Trimunt biedt eveneens een zeer interessant alterna-
tief. Zo ontstaat in ieder geval opnieuw een wapen met de vier voormalige kwartieren van het 
Westerkwartier. 
Wij hebben deze 4 kwartieren en symbolen steeds verwerkt in alle door ons ingediende ontwer-
pen. Daarom doen de door mij vertegenwoordigde geledingen uit het Westerkwartier een zeer 
klemmend beroep op u, níet akkoord te gaan met deze schets van de Hoge Raad van Adel – 
om zodoende het Westerkwartier te behoeden voor een heraldische dwaling van buitengewone 
orde.

Met dank voor uw toehoren,
Koos Vos namens: 
Heemkundekring Vredewold-West
Stichting Kwartiermakers Westerkwartier
de Samenwerkende Historische Verenigingen Westerkwartier”

1 Op zich een mooie afbeelding, maar met weglating van Zuidhorn en met toevoeging van 
Middag-Humsterland, zijnde ‘t oudste bestuurlijke landsdeel voor het Westerkwartier, was het 
correcter geweest.



31

Brief
Tot slot werd een afschrift van het betoog, voorzien van het wapenvoorstel, overhandigd aan 
de voorzitter van de Raadsgroep Herindeling, dhr. Willem Hoornstra, oud-burgemeester van 
Gaasterland. In de discussie hierna was de Raadsgroep Herindeling het unaniem eens met 
hetgeen er door de HVW naar voren was gebracht. Deze mening resulteerde in het besluit dat 
de Stuurgroep Herindeling (de burgemeesters en secretarissen van de gemeenten Marum, 
Grootegast, Leek en Zuidhorn) een protestbrief te laten sturen naar de Hoge Raad van Adel. 
Vooral de heer Hoekstra (burgemeester Leek) wilde zich hier sterk voor maken. Diezelfde week 
werd de brief nog verstuurd. Gezien de beperkte ruimte geven we hieronder alleen de aanhef 
en het slot weer: 

De brief geeft verder de inhoud weer van de ingesproken tekst en eindigt met het verzoek 
nu van de Stuurgroep Herindeling2 aan de Hoge Raad van Adel, het ingezonden ontwerp te 
herzien. 
De voorzitter van de Stuurgroep, wnd. Burgemeester Ard van der Tuuk van Grootegast eindigt 
de brief als volgt:

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

2 Per 1 juli 2018 werd wnd. burg. Ard van der Tuuk opgevolgd door burg. Berend Hoekstra van 
Leek als voorzitter van de Stuurgroep Herindeling.



32

Finale

                 
   Wapenvoorstel A              Wapenvoorstel B

Op 19 december 2018 vond in de raadzaal van het gemeentehuis te Marum de finale plaats.
In reactie op de brief van de Stuurgroep had de Hoge Raad van Adel opnieuw 2 ontwerpen 
ingezonden.  Deze twee wapens waren in werkelijkheid uitgebeeld en stonden beide tentoon-
gesteld:

-     Het eerste rode wapenschild met opnieuw alleen de symbolen van Zuidhorn en Marum
-     Het tweede wapen was het voorbeeld van het wapenschild zoals wij het nu kennen, maar  
      dan nog zonder leeuw en griffioen.
      Dit wapen benaderde vrij nauwkeurig het laatste ontwerp dat de HVW had ingediend.

Er volgde een stemming. In tegenstelling tot het stemgedrag tijdens de inspraakbijeenkomst, 
stemde een redelijk deel van de Raadsgroep Herindeling toch nog onverwacht vóór het eer-
ste ontwerp met alleen Zuidhorn en Marum. Het argument was, dat het grafisch een mooier 
geheel was. Over smaak valt niet te twisten en ergens was hun motivering was ook wel 
enigszins terecht waar het de vormgeving betrof. Los van de ongerijmde rode kleur voldeed 
het qua vormgeving aan de ministeriële richtlijn van soberheid, maar in het gebruik van de 
symbolen had men de plank volledig misgeslagen: het was een volkomen willekeurige greep 
uit de grabbelton van de voorhanden zijnde wapensymbolen.
Het merendeel van de Raadsgroep stemde echter vóór het ontwerp met de 4 kwartieren, 
waarin alle vier de gemeenten zijn vertegenwoordigd. Door de veelheid aan wapenfiguren en 
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e schilddeling had dit ontwerp niet de voorkeur van de Hoge Raad van Adel, maar het was 
wel de wens van de Stuurgroep.
In de vergadering van 2 januari 2019 zou de nieuwe raad van de gemeente Westerkwartier 
tenslotte worden voorgesteld het ‘Ontwerp B’ van het gemeentewapen van de Hoge Raad 
van Adel over te nemen en te bekrachtigen.

Tot slot
Op Vrijdag 21 juni 2019 om half twaalf ‘s morgens overhandigde de secretaris van de Hoge 
Raad van Adel, mr. Marc Scheidius, het wapendiploma zoals dat nu eenmaal wordt genoemd, 
aan interim burgemeester Koos Wiersma van de nieuwe gemeente Westerkwartier.
Bij het vaststellen van het wapen is men uitgegaan van een historisch ontwerp, gebaseerd 
op de wapens van de vier voormalige  gemeenten. De gemeenteraad heeft op 2 januari 2019 
ingestemd met het ontwerp. Het wapen zal verder worden afgedrukt op de ambtsketen, 
trouwboekjes en op de kleding van bodes en ambtenaren van de burgerlijke stand.

De gemeenteraad heeft op 2 januari 2019 ingestemd met het ontwerp en vervolgens is het 
naar het Kabinet van de Koning gezonden. Zijne Majesteit koning Willem Alexander heeft het 
nieuwe gemeentewapen verleend.
Met het uitreiken van het officiële wapendiploma is het gemeentewapen definitief geïnstalleerd.

Uitreiking winnend ontwerp aan burgemeester Hoekstra van Leek en aan Koos Vos  voorzitter 
van de HVW, op 19 december 2018

Uitreiking van het wapendiploma door mr. Marc Scheidius, aan waarnemend burgemeester 
Koos Wiersma. Op de achtergrond het gemeentewapen
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Omschrijving
Een vierengedeeld wapen:
 I in blauw een schuinbalk in drie rijen geblokt in rood en wit, afgebeeld over  
  een schuinlinks geplaatste abtsstaf in goud met een schouderdoek in zilver..
 II in zilver een omziende ridder in stalen wapenrusting, de helm gesloten en  
  gepluimd, alles van dezelfde kleur als de wapenuitrusting, gezeten op een  
  zwart galopperend paard, getoomd, getuigd en gezadeld in natuurlijke kleur  
  met een wit zadelkleed
 III op zilver een kasteel (borg) in rood uitgevoerd
 IV op blauw een korenschoof in goud uitgevoerd

Het schild gedekt met een gouden kroon van 5 bladeren (de 9 parels vervangen door 5)3 en 
gesteund door een leeuw en een griffioen in goud met rode tong en nagels.

Naschrift
Had het anders gekund? Waarschijnlijk wel. De Hoge Raad van Adel verwijt alle betrokkenen 
achteraf: “De nieuwe gemeente kreeg wat zij wilde. In plaats van te zoeken naar een gezamen-
lijk verleden, werd er gekeken naar dat van elk afzonderlijk. Het werd een (…) gevierendeeld 
wapen, dat door ingrepen van de Hoge Raad van Adel betreffende kleur en rangschikking van 
de kwartieren, nog een beetje eenheid uitstraalt” (Heraldisch Tijdschrift – Jrg. 26 Nr. 5 2020)
De aanleiding voor het oordeel van de HvA lag waarschijnlijk al opgesloten in de vaste op-
dracht, dat het nieuwe wapen elementen moest hebben uit de vier gemeentewapens. 
Dat zette de ontwerpers, ook ons, voor een dilemma. Je kwam onvermijdelijk op strikte sym-
bolen uit, die zo veel van elkaar verschilden dat ze niet te vervlechten waren, terwijl andere 
mogelijkheden voorhanden waren.

3 Deze 5 parels zou men kunnen bezien als een aanduiding van de 4 landsdelen van het Wester-
kwartier inclusief Middag-Humsterland.
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Ook Middag en Humsterland waren zodoende bij voorbaat buitengesloten. 
Niet dat de historische verenigingen de wijsheid in pacht hebben, maar in veel herindelings-
gemeenten worden van meet af de historische verenigingen, in dit geval de SHVW, veelal bij 
het onderzoek naar een nieuw gemeentewapen betrokken
Dat het inderdaad een mooi wapen is en dat het uitstraling heeft is zeker waar.
Maar iets meer gebruikmaken van de deskundigen binnen de SHVW in het Westerkwartier 
op gebied van oude akten, zegelingen en heraldiek, en vooral na de diepgaande studie die 
is verricht in aanloop naar de ontwerpen die door ons zijn gemaakt, was waarschijnlijk goed 
geweest.       
Een meer vervlochten ontwerp, gebaseerd op enkele oorspronkelijke, werkelijk bindende sym-
bolen uit het Westerkwartier had dan mede tot de mogelijkheden behoord. 

 
 De samenstellers Cobi Olijve en Koos Vos namens de HVW
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Johannes en Hendrik Boonstra, veehouders en voerman op 
de Hamrik
Geert W. Braam 

Door  gesprekken met ouderen over de oorlog ’40 – ‘45 kwam ik in contact met Hendrik 
Boonstra van de Hamrik. Hendrik Boonstra,  geboren in 1933, verschafte mij veel in-
formatie over zijn pa en opa. Dat gesprek kreeg dit voorjaar een vervolg. Veel feiten en 
gegevens haalt hij probleemloos op uit zijn nog altijd scherpe geheugen. Deze gegevens 
heb ik aangevuld met eigen archiefonderzoek. 
“Ik heb nog nooit iemand gehoord die hier belangstelling voor had”, zegt Hendrik. Maar 
dat hoeft ook niet, ik vertel alles met veel plezier”.
In nummer 34 van ’t Olde Guet schreef ik al over het Transportbedrijf Boonstra, deze keer 
over Johannes en zijn zoon Hendrik Boonstra, beiden veehouders op de Hamrik.
In dit artikel ziet u opnieuw enkele foto’s die ook al in de vorige aflevering stonden, maar 
vanwege de rode draad in het verhaal zijn ze nog een keer toegevoegd.

Voorgeschiedenis 
De overgrootvader van Hendrik is Johannes (Hans) Pieter Boonstra, geb.1857. Eén van zijn 
zoons is Pieter. Deze trouwde op 5 mei 1899 te Marum met Eltje Veenstra. Het gezin kreeg drie 
kinderen, Iemkje in 1900, Johannes in 1901 en Jantje in 1903. Bij de geboorte van de eerste 
was Pieter melkrijder en bij de laatste twee staat hij te boek als voerman. Tevens was hij boer 
en veekoopman.

   
  

Opa Pieter overlijdt al jong, op 25 maart 1905 te 
Marum, hij is dan 27 jaar.  Eltje blijft achter met 
haar 3  kinderen, maar ze krijgt hulp van haar 
schoonvader Johannes Pieter Boonstra. Ze komt 
te wonen in een huis van hem, Nieuweweg 42  te 
Nuis.  Het pand is omgebouwd tot winkelpand. 
Na een aantal jaren krijgt Eltje contact met land-
bouwer Edsge Postmus. Zij trouwen op 20 okto-
ber 1911, Edsge is dan 44 jaar. Uit dat huwelijk 
worden nog twee zoons geboren, te weten Pieter 

Voerman  Johannes Pieter Boonstra met zijn 
vrouw Iemkje en dochtertje Jantje.

 Grootvader  Johannes  Pieter Boonstra.  
Vermoedelijk is deze foto (na vergelijking met een 

andere foto van hem) genomen rond 1900

Nieuweweg 42 te Nuis in 2021
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Postmus in 1912 en Hessel in  1914. Ze woonden toen op een boerderij op  de Kruisweg,  nr. 88, 
een beetje achteraf,  achter het huidige pand van Splint Parket.     
“Mijn pa hielp buiten schooltijd, als 10 jarige, op de boerderij van zijn stiefvader Edsge”, 
vertelt Hendrik.  Ook de tweede man van Eltje overlijdt vroeg;  Edsge Postmus  overleed al in 
1932, hij is dan 65 jaar. Eltje overlijdt op 22 juli 1970 te Boerakker, zij is dan 83 jaar. 

Vader Johannes 
Mijn pa Johannes ging naar de Christelijke lagere 
school aan de Kruisweg. Zijn stiefvader Edsge had 
een stuk of 4 koeien en deze werden ‘ stal gevoerd’. 
Zo noemden ze dat. 
Als het land gemaaid was, moesten er soms een paar 
kruiwagens mest over het land verspreid worden. Als 
pa uit school kwam moest hij die kruiwagens met 
stront over het land verspreiden. Na  de lagere school 
is hij als 14 jarige naar de suikerfabriek in Hoogkerk 
gegaan, daar heeft hij 5 jaar gewerkt. Daarna werkte 
hij in Hoogkerk op een oliefabriek, daar werd kool-
zaad geperst. Hij werkte daar 8 uur per dag, maar als 
de opvolger niet op kwam dagen werd het soms wel 
16 uur.
De schilfers die overbleven na het persen werden ge-
bruikt als veevoer. Pa verdiende daar 25 gulden. Een 
boerenknecht verdiende toen 6 gulden per week. Mijn 
pa heeft zijn stiefvader nooit als pa aangesproken, het 
was altijd Edsge. 

Boerderij op de Hamrik.
Mijn ouders, Johannes Boonstra en Geertje Ipema, 
trouwden  op 29 april 1926 te Marum. Mijn pa woonde 
toen ze trouwden nog aan de Kruisweg te Marum. 
Geertje  was een dochter van Hindrik Ipema en Nieske 
Bakering, die woonden toen te Lucaswolde. 
Grootvader ( Johannes Pieter Boonstra) had wel gezien 
dat mijn pa een harde werker was en hij zei:  “Johannes, 
je gaat naar de Hamrik. Dat kan jij wel doen”. Dat had hij 
goed gezien en zo is het gebeurd. 
Door Rosema uit Nuis werd vrij snel een nieuwe boerderij 
op die locatie aan de Hamrik gebouwd.  Hij kwam toen 
enkele honderden meters ten zuiden te wonen van de 
plaats waar hij samen met zijn ouders woonde.                   
Opa zei nog: “ Je kunt zo over het wagenpad van de 
Kruisweg naar de Hamrik” `   
Mijn overgrootvader Johannes Pieter was een handels-
man, dat blijkt ook wel uit mijn verhaal in de vorige uit-
gave van ‘t Olde Guet. Waar hij mensen kon helpen deed 
hij dat. Zelf woonde hij in Nuis.

Edsge en Eltje met hun zonen Pieter 
en Hessel

 De broertjes Pieter en Hendrik in 
hun jonge jaren
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Hij was ook veekoopman en een eerlijke koopman. “Een koopman is maar op één ding uit, 
jouw geld moet in zijn zak terecht komen. Zo zit een koopman in elkaar”, zegt Hendrik. 
Later rentenierde mijn overopa. Voor die tijd had hij veel bezit.  Hij kreeg vier gulden rente over 
het geld dat hij op de bank had en hij verhuurde twee huizen voor elk 2 gulden huur. Van die 
8 gulden inkomsten kon je voor de oorlog heel goed leven, werd ons verteld. Hij is best oud 
geworden, hij overleed op 83 jarige leeftijd. Ik ben in 1933 geboren en hij is in 1941 overleden. 
Ik was toen 8 jaar.  Ik kan me hem niet meer herinneren en weet ook niet meer hoe hij er uit 
zag.
Mijn ouders, Johannes Boonstra en Geertje Ipema krijgen één dochter en twee zonen. Hun 
eerste kind, dochter Eltje, overlijdt als ze 19 dagen oud is, op 19 april 1928.  Mijn broer Pieter, 
geboren op 5 oktober  1930, is nu 91 jaar en ik, Hendrik , ben geboren op 10 augustus 1933 en 
ben nu 88 jaar. 
Pieter werd predikant en woont nu in ’s Hertogenbosch. Ik werd veehouder en bleef op de 
Hamrik wonen. Broer Pieter komt nog regelmatig op bezoek. 

De omnibus 
“Mijn pa heeft in en na de  oorlog een tijd  met de omnibus gereden”, vertelt Hendrik. De omni-
bus werd getrokken door paarden. Door de oorlog reden de bussen van de ESA niet meer. Het 
aantal zitplaatsen in de omnibus was hoogstens 18. We mochten de stoelen gebruiken uit een 
ESA bus. Als kleine jongens gingen mijn broer Pieter en ik wel eens mee voor de nodige hulp. 
Een kaartje voor een enkele reis naar Groningen was 2 gulden en een retour 3,50. Helaas is 
er niets bewaard gebleven van die kaartjes. Het is mij niet bekend hoe lang mijn vader met 
de omnibus gereden heeft, hooguit een paar jaar. Hij startte op de Kruisweg bij het café (later 
Rudolphus) en reed eerst naar Oostwold en Hoogkerk. Dus over de oude Provinciale weg. Aan 
het begin van de stad, bij de Slingerij op Aweg 12*, stapten de reizigers uit. Als wij er niet bij 
waren, regelde pa alles zelf. 
Wij brachten de paarden dan naar de Westerhaven, daar mochten ze dan even bijkomen in 
de stal van brandstoffenhandelaar (kolen en olie) Trox. De paarden waren warm en bezweet, 
daarom moesten ze onder dak, anders zouden ze ziek worden. Ze liepen in een draf naar Gro-
ningen, want anders haalden ze het niet binnen de gangbare tijd, het moest in twee en half uur. 
’s Middags om 3 uur reden ze weer terug naar Marum.  Er liepen jonge paarden voor de omni-
bus. Het waren geen raspaarden, geen Friese paarden of Belgen, maar allemaal kruisingen. Ze 
waren gemiddeld zes of zeven jaar oud.  Een veulentje krijgen van die paarden kon niet, want 
ze moesten in het bedrijf blijven. Als mijn pa weer een nieuw paard moest hebben, ging hij naar 
Albert Klaassens en naar zijn pa en opa. Dat waren paardenhandelaren. Daar kocht pa dan één 
die hij gezien had en die hem goed leek. Er waren vroeger best smeerlappen van paarden bij. 
Ik was er doodsbang voor, maar mijn pa helemaal niet. Voor hem hadden  die dieren respect, 

maar ik heb vroeger heel 
wat angsten uitgestaan 
voor die paarden . 
Eens ontsprong de 
omnibus net de dans 
van beschietingen vanuit 
vliegtuigen in Niebert en 
bij de beschieting van een 
andere omnibus was hij 
net niet betrokken.  
Dat was de omnibus van 
Piet Notenbomer van De 
Kruisweg of Anton Hoek-
stra van De Haar. Mijn 
pa kwam daar even later 
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aanrijden, zag  dat er onraad was en reed op volle snelheid de Halbe Wiersema weg in. Hij reed 
bij Horenga, die aan het begin van die weg woonde, de schuur in. Mijn vader vertelde daar nog 
wel eens over. Horenga sommeerde hem om te vertrekken en er ontstond een handgemeen. 
Pa was ten einde raad,  de omnibus moest toch van de weg af. Het is allemaal wel weer goed 
gekomen met Horenga en mijn pa. Horenga begreep het wel, maar het ging om leven en dood 
en hij  kwam op voor zijn grote gezin en was bang ook gevaar te lopen. 
Ook na de oorlog werd er driftig gebruik gemaakt van ons tijdelijk vervoer. De mensen waren  
in die oorlogsjaren niet veel weggeweest en toen kon het weer. Bussen reden er nog steeds 
niet en er waren nog weinig mensen die een auto hadden. Ook zijn we met de hele buurt van 
de Hamrik op stap geweest met de omnibus.
Hendrik laat foto’s zien van een groepje mensen uit Marum, die met de omnibus uit waren 
geweest. Ze gingen naar Olterterp of Paterswolde.                        
Later is de omnibus gesloopt en is er een kippenhok van gebouwd.

Eibersburen
Tijdens de oorlog waren er eens problemen bij de sluis van Eibersburen
Er werden Duitse munitieschepen beschoten door de Engelsen, de brug over het Van Starken-
borghkanaal werd ook beschoten*. We hebben voor ons huis op de Hamrik staan kijken en 
hoorden het geratel van de beschietingen. 
In die tijd kregen we opdracht van de NSB- burgemeester om een NSB-vrouw naar Wijnjewoude 
te brengen, zij was wat gehandicapt. We moesten het wel doen, je kon geen nee zeggen. Het 
was op een zaterdagmorgen kan ik mij nog goed herinneren. Er gingen nog meer mensen mee 
en mijn broer Pieter, Jan Berends en ik gingen ook met mijn vader mee. Tussen Bakkeveen 
en Wijnjewoude was er onraad. De omnibus werd stilgezet onder bomen met veel blad. Goed 
gecamoufleerd, zo waren we niet zichtbaar vanuit de lucht. Het paard werd uitgespannen. De 
oudere mensen konden er niet uitkomen, maar we werden gelukkig niet beschoten. Mijn vader 
heeft veel angsten uitgestaan in die tijd. Op mijn (G.B.) vraag:  “Zijn er ook paarden bij om 
het leven gekomen of gewond geraakt?”, vertelde Hendrik, dat in Niebert eens paarden zijn 
omgekomen en een vrouw gewond.  Dat gebeurde bij café Aalders. De gewonde vrouw is daar 
naar binnen gebracht. Hendrik: “Volgens mij was dat met de omnibus van Arend Hoekstra van 
De Haar.” 

Andere werkzaamheden
De paarden  werden ook veel ingezet om gras 
naar de grasdrogerij te vervoeren. Die paar-
den werden echt afgejakkerd. De hele dag 
zo snel mogelijk van en naar de grasdrogerij.  
De deugnieten onder hen werden wel mak 
door het harde draven. Heen en weer naar 
Lucaswolde, naar Niebert en De Haar, de 
hele dag draven.  
“Persoonlijk heb ik ook herinneringen aan 
de grasdrogerij”, vertel ik (G.B.) aan Hendrik. 
“Ik kwam  daar als kind ook veel. We keken 
onze ogen uit aan de bedrijvigheid. En die 
geur door het droogproces en de hitte  in 
die ruimte. De grasdrogerij was, volgens 
Hendrik, een coöperatie van de boeren. Hij 
is in 1941, in de oorlog, gebouwd. “Mijn pa 
bracht daar veel steenkool naar toe. Wat 
een drukke tijd: Bloed, zweet en tranen voor 
mijn vader!” De grasdrogerij, hoek Hoornweg 38, nu appar-

tementen.
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De lijkkoets 
Mijn pa heeft een paar jaar als knecht gewerkt bij het 
transportbedrijf van zijn oom Oene Boonstra, de broer van mijn 
opa. Oene Boonstra was een hele goede man, dat had hij van 
zijn moeder. Toen hij later zijn eigen bedrijf had werkte hij daar 
ook af en toe weer. Hij hielp dan bij het rijden met de 
lijkwagen. Hans, de zoon van Oene, was toen 10 jaar, dus nog 
te jong de lijkkoets te rijden. Het raakte pa heel erg als hij een 
jong iemand moest vervoeren. Ze liepen toen ook nog drie of 
vier keer rond het kerkhof, dus met de kist en de dragers rond 
het kerkhof. Dat was om de boze geesten te verjagen. Mijn 
vader werd door het leven gevormd, het was een keiharde 
werker. Naast de boerderij  met zijn koeien, pakte hij van alles 
aan om vooruit te komen. In de oorlog vervoerde hij naast 
zwarte brandstof naar de grasdrogerij deze ook nog eens naar 
de Zuivelfabriek.
           
Voorbestemd om boer te worden
Mijn overopa Johannes (Hans) Pieter Boonstra had een stuk 
land van 5 bunder in Boerakker, dat later werd overgenomen 
door mijn pa. Het was voorbestemd, dat de beide jongens van 
mijn ouders, Pieter en ik, boer zouden worden. Daarom bouwden mijn ouders ook nog een 
boerderijtje in Boerakker. Pieter heeft daar als klein kereltje de eerste steen voor mogen leggen. 
Hij zou daar dan later gaan boeren, maar het liep anders. Mijn broer Pieter kon goed leren, 
hij is predikant geworden.  “Ik was meer een man van de praktijk en wou boer worden”, zegt 
Hendrik. “ Ik wilde hard aan het werk”.  
Mijn pa gebruikte ook land van zijn opa aan het Wilgenpad bij Boerakker. Jantje, een zuster 
van Pa, was met oom Pieter Hoekstra getrouwd en die was boer in Friesland. Daar werden de 
boerderijen voor een aantal jaren verpacht. Zij moesten op een gegeven moment van de boerderij 
af en hadden nog geen nieuwe plaats. Toen zei grootmoeke tegen mijn vader: “ Johannes, kun 
je daar geen boerderij opzetten voor Pieter en Jantje?” En zo gebeurde het. Mijn pa kocht van 
zijn opa het land aan het Wilgenpad en daar heeft hij het huis op laten zetten door de Rosema’s 
uit Nuis. Die nieuwe boerderij stond halfweg het Wilgenpad. Een mooi boerderijtje met rode 
pannen er op. Pa betaalde drie duizend gulden voor de bouw van het huis, dat was in 1938. In 
1968 hebben de Rosema’s hier op de Hamrik een nieuwe stal gebouwd. We waren uit ons jasje 
gegroeid door het harde werken van mijn pa en de inzet van mijn moeder en mij.  We moesten 
een nieuw onderkomen voor de koeien. Pa deed  jarenlang al het vervoerswerk voor Rosema 
en voor de bouw van die stal kwam Roelf Rosema, de aannemer, hier te praten.  Hij vroeg: ” 
Moeten we het aannemen of betaal je in uurloon?” Moet je nagaan, in 1968 was het uurloon 8 
gulden. Dat is nu 40 euro, omgerekend minstens 80 gulden.

Mijn pa had het altijd heel druk en voor familieaangelegenheden was er weinig tijd. We gingen 
zondags naar de kerk en dan was er een preek in twee gedeelten. Er tussenin werd het orgel 
bespeeld. Mijn pa was daar zo op tegen. Het duurde hem te lang, hij had geen tijd voor dat 
tussenspel van het orgel, hij zat daar dan op hete kolen. Na de preek gauw naar huis, een kop 
koffie en dan even rusten in bed. Hij had een enorm slaap tekort. Vroeger ging hij half juni ook 
met de paarden te maaien bij de boeren. 
‘s Nachts kwam hij maar één uur thuis, hij ging niet naar bed. Moeke had altijd havermoutbrij 
op de kachel staan en hij at alle dagen vier eieren, anders hield hij het niet vol. Hij pakte het 
pannetje brij van het vuur, zette dat op tafel en lepelde zo de brij op. Daarna even in de stoel 
zitten en dan moest hij weer door met zijn werk.
Vroeger hadden we inwonende knechten, die sliepen vóór in de bedstee. Een knecht, Willem 

Vader Johannes als vrijgezelle 
jongeman
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Stuut, heeft hier een jaar als inwonende knecht gewerkt. Hij had altijd grappen en grollen. Later 
woonde hij met zijn vrouw in Groningen. Ze kwamen nog regelmatig even langs bij ons op de 
Hamrik. Hij maakte toen samen met zijn vrouw kleuterschooltjes schoon. 

De landbouwschool
Hendrik Boonstra ging naar de 
landbouwschool in Oldekerk. Het 
eerste jaar waren er 40 jongens
 op die school. Sommige jon-
gens gingen na de opleiding 
naar Canada. “Ik ben er drie jaar 
naar school geweest, samen met 
Harm van der Honing en Marten 
de Boer”, vertelt Hendrik. Mees-
ter Ligterink was er directeur. Het 
eerste anderhalf jaar kregen we 
les van meester Van der Werf, hij 
was bevoegd in het geven van 
landbouwonderwijs en was ook 
meester in de Wilp. Ik ging niet 
naar de Landbouw-school in 
Marum, dat was een openbare 
school en daar kozen mijn  
ouders niet voor.
Mijn pa vond het niet nodig  
dat ik naar de landbouwschool zou gaan, bovendien moest hij me dan missen op de boerderij. 
Maar mijn moeder zag het nut er wel van in om die studie te volgen. Het eerste jaar gingen we 
twee dagen in de week naar school en in de derde klas nog één dag. Ik ben er nog dankbaar 
voor, dat ik daar een opleiding gevolgd heb. Iedere morgen moest ik om vier uur uit bed. Bij 
Marten de Boer hadden ze thuis wat minder koeien, die hoefde er pas om 5 uur uit. Om vier 
uur er uit en dat zeven dagen in de week. Ik was toen niet zo’n dikke kerel en dat ben ik nog 
niet. Mijn moeder maakte zich vaak zorgen om mij.
Een ding was voor mij belangrijk op de landbouwschool en dat was veeteelt. Voeding en dat 
soort zaken. Daar kreeg ik achten en negens voor. Ik was een veeliefhebber. Voordat wij naar 
bed gingen, kwam er een krant op tafel en moeke ging dan even luizen kammen. Dat komt nu 
nog wel voor. 

Het Oude Diep
“Het Oude diep is in 1912 gekanaliseerd, dat ik heb ik deze week nagekeken op internet”, zeg 
ik  (G.B.) tegen Hendrik. “Wat kun jij je herinneren van het Oude Diep en met name de scheep-
vaart?” “Dat weet ik nog goed ”, vertelt Hendrik. “Er kwamen turfschepen door het Oude diep 
tot Sijbinga.  Auke Sijbinga woont aan de Noorderweg onder Noordwijk (bekend als De Balktil).
In de herfst werd er per schip pulp aangevoerd voor ons vee en ook voor Oosterwoud en de 
Boer. Het werd gelost en opgeslagen op de laad- en losplaats bij Sijbinga. Vanuit huis zagen 
we de vrachtzeilboten varen. Het waren scheepjes van 30 ton. In de jaren ‘42 of ‘43 van de vorige 
eeuw  hebben we strenge winters gehad. Hier hemelsbreed tegenover onze boerderij bleef een 
schip vastzitten in het ijs, die heeft daar 6 weken vastgezeten. Het gezin had 5 kinderen.  Die 
mensen waren ook kerkelijk en de kinderen Post gingen noodgedwongen ook bij ons naar de 
kerk en naar school. Onvoorstelbaar, een scheepje van 30 ton, dat gooi je in deze tijd op een 
vrachtwagen. 
En daar moest de schippersfamilie ook nog eens van leven”  

Het gezin van Johannes Boonstra
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Oorlog 1940-1945
De Hamrik was nog een zandree in die tijd. Bij winterdag moesten wij zorgen dat de Hamrik 
begaanbaar bleef.  De boeren moesten van de Haar en Trimunt moesten meehelpen om mate-

rialen, o.a. hout dat per schip aangevoerd werd naar 
de haven van de Haarsterwijk, naar Trimunt te brengen 
voor de bouw van de bunkers. Wij werden daar ook 
ingezet. Klaas Bruinsma, de pa van Tjidde Bruinsma, 
werkte bij ons en hij werd daar ook voor ingezet. Mijn 
pa nam in 1936 het kolenvervoer over van Jozef van 
Kammen, die woonde aan de Kerklaan in Marum. 
Telkens werden er van het verdiende geld koeien en 
land bijgekocht. Het was een hele mooie bijverdienste, 
maar ook uitputtend naast het boerenbedrijf.  Wij gin-
gen ‘s avonds naar bed, maar pa ging naar de wagon 
op de losplaats in Marum-West, om die te legen. Die 
moest ‘s morgens weer leeg zijn, anders moest er 
een soort boete worden betaald.  Mijn pa stopte later 
met het brengen van de zwarte brandstof, omdat de 
fabriek overschakelde op olie. 

Bij zijn afscheid kreeg mijn pa een mooi kistje, als 
waardering voor al het werk dat hij 19 jaar had gedaan 
voor de fabriek. De directeur en bestuurslid van der 
Honing zijn op een middag hier geweest om het te 
brengen. Een prachtig metalen kistje met de afbeel-
ding van de melkfabriek er op. Op het kistje staat de 
volgende tekst: “Aangeboden aan Johannes Boonstra 
te Marum. Als blijk van grote waardering voor de vele 
en goede diensten gedurende 25 jaar bij het steenko-
len vervoer aan het bedrijf bewezen Juni 1955 Coöp. 
Zuivelfabriek Zuidelijk Westerkwartier Marum” 
Op het kistje staat voor het gemak ‘25 jaar trouwe 
dienst’ in plaats van de echte 19 jaar…

Hendrik en de militaire dienst
In 1949 heeft mijn pa heeft zes weken in het ziekenhuis gelegen, hij was doodziek. Geluk-
kig kwam hij er doorheen. Ik werd in die tijd opgeroepen voor de militaire dienst, maar daar 
stak de ziekte van mijn pa een stokje voor. Wij hadden hier toen ook al een groot bedrijf, maar 
toch werd ik goedgekeurd voor de dienst.  We zijn er nog achteraan geweest om vrijstelling te 
krijgen. Toen mijn pa weer ontslagen was uit het ziekenhuis, kwam er vrij snel een militaire arts 
bij ons aan de deur om te controleren wat er aan de hand was met mijn vader, en waarom ik 
op het boerenbedrijf moest invallen. We waren aan het kuilen toen de arts kwam. Met de vork 
werd het verse gras de silo ingewerkt. We hadden hier twee silo’s. Geert Pennema werkte bij 
ons en wij brachten het gras naar onze boerderij. Pa maakte de wagen leeg en op het moment 
dat de militaire arts hier kwam kijken, zat pa toevallig net even in huis om koffie te drinken. De 
militaire arts vroeg één en ander aan mijn pa. Hij antwoorde de arts vriendelijk: “ik kan wel wat, 
maar lang niet alles”. Het was duidelijk dat ik niet gemist kon worden op de boerderij. Twee 
dagen voordat ik mij moest melden als rekruut in Assen bracht postbode Piet Boerema een 
brief met de mededeling:  ‘Buitengewoon Dienstplichtig’. Zo ben ik die dans ontsprongen. Tot 
mijn 35ste  ben ik bij de BB geweest. 



Een jaarlijks uitje was de Zuidlaardermarkt
Elk jaar ging ik naar de Zuidlaardermarkt.  Eens samen met Jappie Braam, Ep Renkema, Piet 
Notenbomer en Harm van der Honing. Piet was chauffeur. Ep ging voor in de auto, hij was een 
stevige kerel, de andere drie konden prima ach-
ter in de auto. Bij aankomst in Zuidlaren stelde 
Harm voor om eerst een borrel te nemen in een 
café. Het gebeurde wel eens dat we niet verder 
kwamen dan de kroeg en geen markt gezien 
hadden. Af en toe even uit de kroeg uit om een 
visje te eten en toch nog even bij de koeien 
en de paarden langs. Om drie uur moesten 
we weer naar huis, Harm en ik moesten nog 
melken 
 
Tenslotte
Op het laatst hadden we 70 koeien en daarbij 
nog jongvee. Mijn pa is 8 augustus 1993 overle-
den en mijn moeder op 22 maart 1994. 
Over de periode dat wij daar boerden hadden we 38 hectare in eigendom en wij pachtten er 
nog 8 hectare bij. Langzamerhand ging ik het boerenbedrijf wat afbouwen. Op het laatst had ik 
nog 20 melkkoeien en 35 stuks jongvee. Ten overvloede wil ik nog even vermelden dat er een 
klein strookje land wegviel door de aanleg van de snelweg, eerst 2 banen ( Rijksweg 43) en 
later weer met de verdubbeling tot A7.
Ik heb nog doorgeboerd tot 1999, maar moest het op doktersadvies absoluut rustiger aandoen. 
Het melkvee werd verkocht en het jongvee bleef. Maar dat is inmiddels ook verleden tijd. 
Het land  wordt nu nog verhuurd .

Het echtpaar Johannes en Geertje Boonstra

De Boerderij  aan de Hamrik anno 2021
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* De Slingerij is een voormalige herberg in Groningen. Al in 1623 werd op deze plek aan de 
Aweg een herberg vermeld, de vertrekplaats van de snikvaart naar het Westerkwartier. In 1874 
was Mense van Hemmen er kastelein. Zijn zoon Lukas (Loeks) nam de zaak van zijn vader over. 
Zijn renpaard Appelon, dat in de stal van De Slingerij overleed, zou het ‘Peerd van Ome Loeks’ 
geweest zijn! De Slingerij heeft nog steeds een horecafunctie.

Naschrift uit ‘De Melkweg’
Tot slot Hendrik laat het voorlichtingsblad van Domo melkproducten bedrijven Beilen zien, van 
maart 1972. In dit blad staan gesprekken met boeren en in deze editie staat een artikel over 
de agrarische onderneming van de familie Boonstra. Vader Johannes Boonstra was op dat 
moment 70 jaar en zoon Hendrik 29 jaar. Moeder Boonstra werkte ook hard mee op het bedrijf. 
Zij molk in het verleden alle koeien als haar man andere werkzaamheden deed, zoals het voer-
manswerk.  
“Een mooi artikel over ons bedrijf. Mijn pa was in 1972 van 5 koeien in 1926 naar 72 koeien gegaan”.

   Voor de duidelijkheid  de mannen Boonstra:
    overgrootvader Johannes Boonstra  (1857-1941), grootvader                  
    Pieter Boonstra(1878-1905), vader Johannes Boonstra (1901-1993)                             
    en zoon (verteller)  Hendrik Boonstra  (1933 )

De Melkweg, maart 1972

De agrarische onderneming van de familie Boonstra  

Soms komt men boeren tegen, die gezien de wijze waarop zij hun boerenbedrijf heb-
ben ontwikkeld –beter als agrarische ondernemer betiteld kunnen worden. De woorden 
‘agrarische’ ondernemer vertolken de functie eigenlijk duidelijker, dan het woord boer of 
veehouder. Met zo’n agrarische ondernemer hadden we onlangs een gesprek. Ten huize 
van de familie Boonstra die onder de rook van Marum hun veehoudersbedrijf uitoefent, 
hoorden we dat vader Boonstra, die nu 70 jaar is, zich als jongeman van 24 jaar in 1926 
op de huidige plaats had gevestigd. Hij had toen de boerderij van zijn grootvader over-
genomen en begon met 5 koeien. De economische toestand was in die tijd bepaald niet 
rooskleurig, zodat een bestaan- hoe eenvoudig ook nauwelijks mogelijk was. Boonstra 
begreep dan ook wel, dat  wilde hij verder  komen in het leven, hij dat alleen bereiken kon 
door hard te werken en zich door bijverdienste een inkomen te verschaffen, waardoor hij 
financiële middelen kreeg voor verdere uitbouw van zijn boerenbedrijf. Zo wist hij jaren-
lang bij te verdienen met het vervoer van varkens naar Groningen. Toen  zich de mogelijk-
heid voordeed om in te schrijven voor het transport van steenkool naar de zuivelfabriek 
schreef hij in voor een prijs, die hem praktisch de zekerheid gaf, dat hem deze werkzaam-
heden zouden worden gegund en dat gebeurde ook.  Negentien  jaar lang heeft Boonstra 
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dit kolenvervoer gedaan, als het moest ook ’s nachts. Geleidelijk werd de vrachtprijs wel 
wat hoger en zo verdiende Boonstra er zoveel bij, dat hij van tijd tot tijd  zijn veestapel en 
land kon uitbreiden.  In 1933 had hij al 17 koeien en in 1940 reeds 28. Ondanks de crisis-
jaren rond 1933, die voor veel boeren zeer slechte jaren waren, vergrootte Boonstra zijn 
onderneming! Moeder Boonstra weet de situatie in 1933 nog aardig te illustreren, want zij 
heeft een afrekening van het melkgeld terug gevonden. De Coöperatieve zuivelfabriek te 
Marum, waaraan zij
altijd de melk  hebben geleverd, schreef hen, dat het melkgeld over 1933 een bedrag was 
van 2.152,82 gulden. Wij hebben toen snel uitgerekend dat dit ongeveer 3,5 ct per kg 
was. Wij moeten hier nogmaals de nadruk op leggen dat het harde werken  noodzakelijk 
was om verder te komen. Zijn vrouw moest de koeien melken. Soms was er de hulp van 
een knecht en later gingen de kinderen ook meehelpen. Een van de zoons voelde niets 
voor het boerenbedrijf en omdat hij goed kon leren kon hij naar de HBS en later naar Am-
sterdam om verder te studeren. Deze studie kostte veel geld, maar vader Boonstra wist 
het te verdienen. In de jaren 1940-1945 bezat de familie Boonstra toch nog 18 koeien. 
De familie Boonstra ging echter onverdroten verder. Met voermanswerk werd er bijver-
diend en als het even kon werden er koeien of land bijgekocht. Momenteel heeft men 
plusminus  43 ha land dat prakties rondom het bedrijf ligt. Economisch gezegd, de winst 
werd in het bedrijf geïnvesteerd. Aan bijverdienste kwam in 1955 echter een einde. Op 
dat moment was de veestapel al weer uitgegroeid tot ongeveer 30 koeien, en toen wierp 
Boonstra zich ook helemaal op de boerderij. 
In 1968 was het zover, dat er een nieuwe stal moest worden gebouwd. Het is een drie rijige 
Hollandse stal  geworden voor 102 dieren, nl 60 melkkoeien en 42 stuks jongvee. Er zijn 
momenteel echter al 72 melkkoeien, zodat de stal eigenlijk al weer te klein is. Vader en 
zoon melken de koeien, dat wil zeggen, dat Boonstra Sr de vier melkmachines hanteert 
en Boonstra Jr namelkt. Op deze wijze is men in circa 1 1/2 uur klaar. Enige tijd terug is 
er een melkkoeltank geplaatst in een apart lokaal, dat in het verlengde van de stal ligt. De 
melk gaat door plastic buizen naar de koeltank, die een inhoud heeft van 4.000 liter. 
De melk wordt drie maal per week afgeleverd aan de rijdende melkontvangst, nl op 
dinsdag, donderdag en zaterdag. In  1971 heeft Boonstra plusminus 314.000 kg melk 
afgeleverd.  Boonstra Jr. heeft laatst uitgerekend, dat als  al deze melk nu nog eens in 
bussen zou zijn afgeleverd dan zouden dat 11 à 12 duizend geweest zijn, en wat zou dat 
een stuk werk gegeven hebben. Daar is men nu af, maar desondanks is vader Boonstra 
niet gewend aan het feit, dat zijn melk niet meer naar de fabriek in Marum gaat, maar 
rechtstreeks naar de melkinrichting in Groningen. Als je ruim 40 jaar melk  aan je eigen 
fabriek leverde en nu moet de melk ergens anders heen, nee dat vindt hij niet leuk, al 
begrijpt  hij het  wel waarom. 
Na het gesprek, waarbij mevrouw Boonstra voor heerlijke koffie met een koek zorgde, 
gaan we met vader en zoon Boonstra de stal in en  we bezichtigen het melklokaal. Als we 
dan in de volle stal staan met al die koeien, dan realiseren we ons dat Boonstra Sr. begon 
met  vijf koeien en er zijn nu 72 plus nog vaarzen en jongvee. Wanneer we buiten staan 
en we bezien de gebouwen dan staat daar  geen boerderij maar een agrarische onderne-
ming. 
Er werken drie mensen, vader, moeder en zoon. Bekwaamheid als ondernemers is 
slechts een deel van het succes, hoewel een belangrijk deel. Maar ook hart hebben voor 
de koeien, liefde voor het werk en hard werken-dag en nacht- ondernemersvisie op de 
huidige en toekomende tijd hebben deze ouders de basis gelegd, waarop de zoon straks 
verder kan. Succes is nog mogelijk in deze tijd,  waarin zoveel boeren hun bedrijf moeten 
beëindigen. Er zijn wel meer boeren als Boonstra, maar het zijn wel de ondernemers die 
overblijven.
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Prachtig bewaard gebleven
Op zoek naar vulling voor nog een pagina  gaan we meestal kijken naar oude en nieuwe foto’s 
van een pand of een straat.  Daarbij  kwamen we deze mooie plaatjes tegen van Molenweg 
37 in Niebert. Zo weinig veranderd, een andere voordeur en de luiken zijn weggehaald,  maar 

verder….
Zo kan het dus ook!
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Colofon

’t Olde Guet is een uitgave van de vereniging Heemkundekring Vredewold-West in Marum.

’t Olde Guet  betekent letterlijk: oude land of landerij.
In het jaar 1470 heeft het klooster Trimunt zijn grondbezit in het kerspel Marum uitgebreid, door 
de verwerving van ‘Tyarsema Olde Guet’ gelegen tussen de Ae en de Haar.

‘t Olde Guet verschijnt minimaal 2x per jaar. De verkoopprijs voor een los nummer bedraagt € 8,50.
U kunt lid worden van onze vereniging voor €  17,50 per jaar. U ontvangt dan 2x per jaar ons 
ledenblad ’t Olde Guet en nieuwsbrieven, alsmede toegang tot lezingen, excursies, enzovoort. 
Leden die verder weg wonen en het ledenblad per post toegestuurd moeten krijgen betalen 
voor een lidmaatschap € 20,- Opgave bij de ledenadministratie of de secretaris.
Het lidmaatschap van de HVW loopt per kalenderjaar. Opzeggingen ontvangen door de 
ledenadministratie ná 1 januari, gaan dus pas het daarop volgende jaar in.

Bij de omslag
De afbeelding op de omslag is het schilderij dat de Marumse kunstenaar Tony Simon heeft 
gemaakt voor de raadzaal van het gemeentehuis van Marum. De acht personen op de 
voorgrond stellen de geschiedenis en de toekomst voor; daarnaast ook de integratie van de 
Molukse gemeenschap in Marum. De gebouwen op de achtergrond staan voor de acht dorpen 
die samen de gemeente vormen, v.l.n.r. Lucaswolde, Jonkersvaart, Noordwijk en Boerakker, 
Nuis, De Wilp, Niebert en Marum.

Doel van de vereniging Heemkundekring Vredewold-West:
De vereniging houdt zich actief bezig met het erfgoed van het eigen heem om het waardevolle 
uit de geschiedenis van de voormalige gemeente Marum te behouden en de belangstelling 
voor en kennis van onze leefgemeenschap in heden en verleden te vergroten.

Bestuursleden van de vereniging Heemkundekring Vredewold-West:
-  Koos Vos, voorzitter
   Willemstad 5, 9363 XE Marum. Tel. 0594-643543.
-  Wim Alberda van Ekenstein, secretaris
   Het Riet 2, 9363 KG  Marum. Tel. 0594-642835.
-  Wouter van Schaik, penningmeester
   Westerweg 39, 9824 TE Noordwijk. Tel. 0594-659238   
-  Gonneke Teeuwen - Renssen, ledenadministratie
   Hoornweg 62, 9363 EH Marum. Tel. 0594-642945
-  Henk van der Wijk, beheerder website
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